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Acomiadem el febrer amb un cel amb 
molts dies grisos, però amb unes tem-
peratures que continuen sent més càli-
des del que és habitual. Per això no 
deixen de ser necessàries les iniciatives 
que neixen arreu, també a Sarrià-Sant 
Gervasi, per fer ciutats més amables i 
resilients al canvi climàtic. En aquesta 
línia, la lluita de Can Raventós continua 
tots i els entrebancs, i també l’oposició 
a posar totxo al parc de l’Oreneta. En 
aquest número recollim altres qüesti-
ons, com la necessitat de posar esca-
les mecàniques a Vallvidrera perquè la 
gent gran no visqui un malson, o la crò-
nica de la primera Audiència Pública de 
l’any. Entrevistem també Paco Poch, veí 
de Sarrià i Gaudí d’Honor d’enguany. 
Recollim que la Casa Orlandai celebra 
el 18è aniversari, i que la farronenca 
Teresa Cunillè ha estat reconeguda amb 
la Medalla Centenària de la Generalitat. 
Esperem que gaudiu de la lectura, que 
hagueu tingut un bon Carnaval, i que 
Sant Medir de l’any vinent estigui mar-
cat per la recuperació de la cercavila 
de Sarrià. Parlant de recuperar, també 
la comissió de la Festa Major de Sarrià 
necessita una empenta amb més mans 
voluntàries que la facin possible. Per 
últim, per commemorar el 8-M, el Dia 
Internacional de les Dones, l’escrip-
tora Jenn Díaz parla de la necessitat de 
sobreviure juntes: comunitat o barbàrie!

Sumari
 4 AGENDA
 5 VIST AL TWITTER
 6 ACTUALITAT
   Primera Audiència Pública N.AVELLAN

 8  Les escales mecàniques a 
Vallvidrera, una urgència A.RUBIÓ

 9  El Racó del Veïnat

 10  Obres a plaça Cardona i Via Augusta

   El Sindicat d’Habitatge de Cassoles 
s’incorpora a la Confederació 
Sindical

 14 ENTREVISTA
  Paco Poch N.AVELLAN

 16 OPINIÓ
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 21 LA DRECERA

 22  El relat d’Elsa Corominas: 
En caiguda lliure

  Les ressenyes de la Casa Usher

 23  Nomenclàtor: Carrer de la Ciutat de 
Balaguer J.MESTRE

 24  L’escultor, la model i el fotògraf 
C.ROMANÍ

 25  ESPORTS
   Bamba, solidaritat del CP Sarrià C.TICÓ

 26  PER ALS PETITS DE CASA
   G.FARRÀS

 27  BIOLOGIA
   Transformacions silencioses: 

l’evolució cap als mamífers C.JUNYENT

 28  EXPLORAR EL JARDÍ
   Jardins amagats al costat del 

cementiri de Sarrià M.J.TORT

  L’ocell: gavina capnegre E.CAPDEVILA

 30  CUINA DE CONVENT
   La Xirivia F.VALENTÍ SERRA

 30  SALUT
   L’Alzheimer a través del gènere 

E.ITURMENDI

 31  GUIA DE COMERÇOS I 
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MARÇ
 

FINS AL 31 DE MARÇ
Exposició fotogràfica: Dones
Casal Sant Ildefons
c/ de Marià Cubí, 111

FINS AL 31 DE MARÇ
Exposició: Rera el vidre, amb 
CoP Parental – Nius – CEJFE. 
Mostra fotogràfica.
Centre Cívic Vil·la Florida 
c/ Muntaner, 544
 5 DIMECRES

 18.15 h
Taller: Autodefensa física i 
cura emocional
Centre Cívic Can Castelló 
c/ Can Castelló, 1 - 7

 18.30 a 20 h
L’enterrament de la sardina. 
Comiat del Carnestoltes
Centre Cívic Sarrià 
c/ d’Eduardo Conde, 22

 18.30 h
Conferència: Sempre Libera. 
Òpera i feminisme III, amb 
Teresa Torres Villaseca.
Biblioteca Clarà
c/ Doctor Carulla, 22-24

 19 h
Xerrada: Gimbernat. Crònica 
de la revista, amb Lluís Guer-
rero i Sala
S. C. d’Història de la Medicina
c/ Major de Can Caralleu, 1-7

 19 h
Presentació del llibre:  
Compte amb el que desitges, 
de Mò Bertran, amb la perio-
dista Virgínia Martí.
Casa Orlandai
c/ Jaume Piquet, 23

DEL 6 AL 29 DE MARÇ
Exposició: Mostra de cartells: 
visions en clau de dona.
Centre Cívic Vallvidrera 
c/ d’Elisa Moragas i Badia, 34

6 DIJOUS
 18.3 0h

So emergent: Laura Lázaro
Espai Jove Casa Sagnier 
c/ Brusi, 61

 19 h
Club de lectura: Ferro fred, de 
Laura Robles, E. Font i J. Tort. 
Llibreria Casa Usher
c/ Santaló 79

Preu: 5 € 
 19 h

L’imperdible: Arreglades
Casa Orlandai 
Preu: 3,20 €

 19 h
Veus: Nota de PAS, amb Anna 
Puig, veu i guitarra i Joan Se-
bastià veu, baix i guitarra.
Centre Cívic Vil·la Florida 

 20 h
Música: Cançó Catalana i 
Cançons del món, amb David 
Alegret, Alfredo Heilbron i 
Josep Buforn.
Teatre de Sarrià 
c/ Pare Miquel de Sarrià, 8

 20 h
Barnasants’25: Viva l’Italia  
del Bella Ciao
Sala Luz de Gas
c/ Muntaner 246

7 DIVENDRES
 10 a 13 h

8M, la prèvia, una jornada 
reivindicativa.
plaça de Sarrià 
Organitza: Assís

 19 h
Cicle Música Z: Sons de Terra
Centre Cívic Vallvidrera 

 19.30 h
Concert: Laura Rosales, piano
Jardí dels Tarongers 
c/ de la Ràbida, 5

 19.30 h
Cread(On)Es: Dones i els seus 
entorns, amb Trio Ukai.
Centre Cívic Pere Pruna 
c/ Ganduxer, 130

 20 h
Música: Dia de la dona, 
concert de tres agrupacions 
especials. 
Teatre de Sarrià 
Preu: 7 €

 21 h
Jam Session/Open Mic, amb 
la Coordinadora de Rock de 
Sarrià (CRS).
Centre Cívic Sarrià 

 21 h
Barnasants’25: Carlos Varela
Sala Luz de Gas

8 DISSABTE
 11 h

Cread(on)es. Activitat familiar: 
Qui és qui? Dones composi-
tores, amb Maria José Anglés. 
Centre Cívic Pere Pruna 

 19 h
Concert:  Chiara Guttieri, sopra-
no, i Aimar de Noronha, piano.
Acadèmia Concertante
c/ Rosari, 50

 20 h
Teatre musical: Barcino  
Rouge, amb la Companyia La 
Fontmontina
Teatre de Sarrià 

9 DIUMENGE
 9 a 11 h

3a Caminada Dia de la Dona
Organitza: Taula de Salut Co-
munitària

 11.30 h
Sardanes a la plaça, amb la 
Cobla del Baix Llobregat.
Plaça de Sarrià

10 DILLUNS
 18 h

Clubs de lectura: Lohengrin, 
veus a la italiana
Biblioteca Clarà

 18 h
Xerrada de l’Hospital Clínic: 
La malaltia d’Alzheimer, una 
època de canvis. On som ara 
i què esperem en el futur?
Centre Cívic Vil·la Urània 

 19 h
Homenatge a Miquel Morera
Ajuntament de Sarrià
pl. Consell de la Vila

 19 h
Club de lectura: La intrusa. 
Llibreria Casa Usher
Preu de la sessió: 5€

 19.30 h
Òpera entre bambolines: La 
flauta màgica, de W.A. Mozart
Casa Orlandai 
Preu: 4,70
 11 DIMARTS

 17 h
Taller: Autodefensa física i 
cura emocional, amb N. Duràn
Casal Sant Ildefons

 17.30 h
Sac de rondalles: Maixa i l’ós, 
amb Albert Estengre. + 4 anys.
Biblioteca de Sant Gervasi 

 18.30 h
Clubs de lectura: Small things 
like these, de Claire Keegan.
Biblioteca Clarà

12 DIMECRES
 17 h

Ens expliquen: El triomf de la 
música, amb Rubén Fausto. 
Casal de Can Fàbregas
c/ Pere Figuera i Serra, 1

 18 h
Clubs de lectura: Lohengrin, 
de Richard Wagner.
Biblioteca Clarà

 18 a 20 h 
Som molts: Afrondance amb 
perspectiva de gènere
Espai Jove Casa Sagnier 

 18.30 h
Parlem amb... A. Carré-Pons 
Biblioteca de Sant Gervasi 

 19 h
Teixint saviesa: Quan els to-
pònims més estranys ens 
parlen del passat, amb Núria 
Garcia-Quera.
Casa Orlandai 
 13 DIJOUS

 17 h
Música: Franz Schubert, la 
bohemia, amb Montserrat Galí
Llar Mn. Lluís Vidal
c/ Bigai, 12

 18 h
Conferència: Creadores me-
xicanes, més enllà de Frida 
Kahlo, amb Alma Reza.   
Fundació Felícia Fuster
c/ Camps i Fabrés, 3-11, baixos 3a

 18 a 20 h 
Som molts: Les del Criquet, 
passi del documental.
Espai Jove Casa Sagnier 

 18.30 h
Inauguració exposició. Trajec-
tòria, amb Soledad Alcaraz. 
Centre Cívic Can Castelló 

 19 h
Aires poètics: Músicar la  
poesia, amb Albert Roig
Casa Orlandai 

 19 h
Veus: Love: Un homenatge  
a Nat King Cole, amb Anthus
Centre Cívic Vil·la Florida 

 19.30 h 
Cicle de concerts de grau 
professional
Nota79
c/ Vallirana, 79

14 DIVENDRES
 17 h

Espectacle familiar: La parada 
de la glòria, amb Enrenou T.
Centre Cívic Vallvidrera 

 17 h

Taula rodona 8 M, amb la par-
ticipació de la SOCU
Centre Cívic L’Elèctric
ctra. de Sant Cugat, km 6,5

 17.30 h
Lletra Petita. Sac de rondalles: 
Valentes, amb Umpalumpa. 
Biblioteca Clarà

 17.30 h
Pantalla BDC: Dúnia i l’eco del 
tambor. + 5 anys
Centre Cívic Vil·la Urània 

 19.30 h
Projecció de cinema: El sueño 
de la Sultana i Festa de Sant 
Antoni Abat 2024. Organitza: 
SomnisCineClub
Mercat Cultural Vallvidrera
c/ Elisa Moragas i Badia, 2

 19.30 h
Entorn de la guitarra: Clavell 
de balcó, amb Belén Gómez, 
soprano i Raul Sandín, guitarra 
Centre Cívic Pere Pruna 

 21 h
Teatre: El Knack, d’Ann Jelli-
coe, amb La Bambolina Negra. 
També dissabte i diumenge.
Teatre de Sarrià 

15 DISSABTE
 10 a 20 h

Sarrià Street Market
carrer Major de Sarrià
Organitza: Eix Sarrià

 11 h
Festa de la Primavera
Espai Gardenyes

 11.30 h
Cinema amb famílies:  
Zog, dracs i heroïnes.

Mercat Cultural Vallvidrera
 12 h

La torre de Babel: En flames, 
amb David Muñoz
Casa del Silenci
c/ Manacor, 1

 18 h
Escena BDC - Teatre:  
Jo porn, tu porno
Centre Cívic Vil·la Urània 
 16 DIUMENGE

 7.30 a 17 h
Caminada: Sant Hilari de Sa-
calm – Sant Miquel de Solterra
Organitza: CE Els Blaus

 12 h
Putxinel·li, desmuntant ru-
tines, amb La Mà de l’Artista. 
Centre Cívic Vil·la Florida 

 20 h
Música: Dones i composito-
res, amb Mireia Latorre (sopra-
no), Jonatan Carbó (orgue)
Església de Sant Vicenç
plaça Sarrià

17 DILLUNS
 18 h

Parlem amb... M. Àngels Viladot 
Biblioteca de Sant Gervasi 

 19 h
Música Z: Juno Sibling.
Casa Orlandai 

 19.30 h 
Batalles de Combo Talent Jove
Nota79

18 DIMARTS
 17 a 18.30 h

Estimar-me per estimar (8M) 
Centre Cívic L’Elèctric

 18.30 h
Club de lectura: Orlando,  
de Virginia Woolf. 
Biblioteca Clarà

 19 h
Club de lectura: Louise Glück. 
La veu que persegueix el 
silenci.
Casa del Silenci

 19 h
Presentació llibre de Mò Ber-
tran, Compte amb el que desit-
ges, amb la periodista Virgínia 
Martí 

19 DIMECRES
 17.30 h

Cine-forum: Orgullo y prejui-
cio, versió del 2005.
Llar Mn. Lluís Vidal

L’agenda recull 
les informacions 

que arriben a  
la redacció.

Hi ha notícies i 
informació més 
completa de les 

activitats i  
enllaços a inter-
net, a l’agenda  

del web
diarieljardi.cat

Fins al 29 de març
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El més vist l’últim mes
1

Quines nacionalitats predominen a Sarrià-Sant Gervasi?

2
Es busquen voluntaris per a instal·lar trampes 

de vespa asiàtica a Collserola

3
La nova Biblioteca de Sarrià aixeca polèmica: 

veïns demanen allargar l’horari d’obertura

VIST AL TWITTER

Barcelona 
Camina  
(@Barcelonacamina)
Barcelona, fa unes 
hores, tots hem estat 

i som l’Hugo. El districte de 
Sarrià-Sant Gervasi ja té una 
nova taca de café: incorpora una 
víctima mortal -un ciutadà 
usuari de la bicicleta- per la 
manca d’infraestructura segrega-
da i segura que comuniqui Sarrià 
amb les Corts.

Joan Pujol Calverol 
(@JoanLlebrenc)
Els viatges amb funicular acompanyat de futurs jutges que 
van a l’escola judicial et deixen regals com: “A mi lo que más 

palo me da es que todas la semanas tenemos que hacer algo”. Són jutges 
amb les oposicions aprovades.

Vallvidrera 
Curling Club 
(@VallviCurling)
Sense gel i amb 

pluja… però continuem!
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 18 h
Visita guiada: Bosc inundat
Centre Cívic Vil·la Urània 

DEL 20 AL 29 DE MARÇ
Mostra de teatre amateur de 
Sarrià - Sant Gervasi
Centre Cívic Vil·la Urània 
 20 DIJOUS

 10 h
Passejada: Les fonts de la riera 
de Valldirera, amb P. Herrero
Centre Cívic Vallvidrera 

 17 h
Ens expliquen: Lectura de 
poemes, amb Frederic Bou.
Casal de Can Fàbregas

 17.30 h
Xerrada: On parir? Hospital, 
centres de naixements i part 
a casa, amb Chiara Caprese 
Centre Cívic Vil·la Urània 

 17.30 a 19.30 h
Xerrada: Domina el WhatsApp, 
amb Jaime Rodríguez
Centre Cívic Sarrià 

 19 h
Veus: Fumi Suzuki & The Lo-
opers
Centre Cívic Vil·la Florida 

 19 h
Xerrada: Més enllà del  
gènere, amb l’Etnogràfica
Mercat Cultural Vallvidrera

21 DIVENDRES
 17.30 h

Diverdivendres: Pintem amb 
llum negra. + 4 anys
Centre Cívic Vil·la Urània 

 18 a 20.30 h.
Trobada poètica-participati-
va, amb Saber-te
Fundació Felícia Fuster

 19 h
L’Imperdible del divendres:  
La Big Band de l’Antàrtida i 
la Saligarda de la Garriga
Casa Orlandai 

 19.30 h
Concert: Música de les Silen-
ciades, amb Álvaro Vega, flau-
ta, i Teresa Saiz, piano
Jardí dels Tarongers 

 21 a 0 h
Concerts al Soterrani: Tro + 
Filguds, amb La Coordinadora 
de Rock Sarrià.
Centre Cívic Sarrià 

 20 h

Cicle de música religiosa:  
A dues veus, amb Mariona 
Benet i Marga Soria, sopranos i 
Lluís Avendaño, piano.
Centre Cívic Pere Pruna 
 22 DISSABTE

 11 h
Celebració de la primera 
pedra de l’habitatge coope-
ratiu de Torrent Viu
Parc de Joan Reventós
c/ Sol i Padrís, 2

 11 h
Matinal familiar: Celebrem el 
dia mundial de l’aigua
Centre Cívic Vallvidrera 

 11.30 h
Parlem amb... Mari Paz Gallego 
Biblioteca de Sant Gervasi 

 16 h 
Hip hop contra el racisme
Espai Jove Casa Sagnier 

23 DIUMENGE
 10 h

Ecodiumenge: La bassa de 
L’Oreneta, amb Eduardo Saiz
Parc de L’Oreneta
Organitza: AV de Sarrià

25 DIMARTS
 17 h

Ens expliquen: Bruixes, gène-
re i persecució, amb Jordi Pisa. 
Casal de Can Fàbregas

 17 h
Mini-elèctric: El camí de la 
màgia, amb Salón Mágico.
Centre Cívic L’Elèctric

 17.30 h
Contacontes: Els calaixos del 
cel, amb Ada Cuisidó. + 4 anys
Centre Cívic Can Castelló 

26 DIMECRES
 18 h

Dia Mundial del Teatre
Centre Cívic Vil·la Florida 

 18.30 h
Com detectar notícies falses? 
amb Clàudia Fernàndez i Raül 
Toran. 
Centre Cívic Vil·la Urània 

27 DIJOUS
 17 h

Ens expliquen: Regar les noves 
llavors per ara, amb M. Roca
Casal de Can Fàbregas

 17.30h

Primeres passes: Miqueló, el 
mariner, amb Marta Catalan. 
Biblioteca de Sant Gervasi 

 19 h
Veus: Au Rora, amb Aurora 
Coca i Néstor Pérez,
Centre Cívic Vil·la Florida 

 19.30 h 
Duo Ànima
Nota79

 20 h
Titelles: Meitat yu, meitat jo, 
amb Marduix Teatre
Casa del Silenci

 20 h
V Cicle de música de Cambra 
del Teatre Sarrià: Paris entre 
deux siècles, amb Boris Bizjak, 
flauta, i Maria Canyigueral, piano
Teatre de Sarrià 

28 DIVENDRES
 19 h

L’imperdible del divendres: 
Còctel escènic
Casa Orlandai 

 19 h
Música: Patas Arriba, poesia 
i música
Centre Cívic L’Elèctric

 19 h
Música: DRAME
Centre Cívic Vallvidrera 

 20 h
Cicle de música religiosa: Ave 
Maria, amb Jordi Vilaprinyó 
del Perugia piano, Òscar Vila-
prinyó Martí violí.
Centre Cívic Pere Pruna 

 20 h
Òpera: La Flauta Màgica
També dissabte i diumenge.
Teatre de Sarrià 

29 DISSABTE
 11 h 

Itinerari (Re)Voltes: La Caput-
xinada, condueix Jordi Bigues
Plaça Fra Eloi de Bianya
Organitza: Òmnium

 17.30 a 18.30 h
Petita escena: Contes que 
bufa el vent.
Centre Cívic Sarrià

1D’ABRIL DIMARTS
Presentació del llibre de Mò 
Bertran, Compte amb el que 
desitges, amb Emma Soler
Biblioteca Collserola Josep 
Miracle, de Vallvidrera
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NATALIA AVELLAN
El veïnat de Sarrià - Sant Gervasi va poder 
traslladar les seves preocupacions a les 
autoritats municipals durant la primera 
Audiència Pública de l’any, celebrada l’11 
de febrer a la seu de la plaça del Con-
sell de la Vila. La convocatòria va servir 
per posar sobre la taula qüestions com 
la rebuda de la nova Biblioteca de Sarrià, 
l’evolució de diverses obres de millora al 
districte i la mobilització dels veïns del 
Putxet Sud, entre d’altres.

Gairebé dues setmanes després de la 
seva obertura, la Biblioteca J.V. Foix va 
copsar la major part de la sessió. Després 
d’anys de reivindicació veïnal, la inaugu-
ració d’aquest edifici es va viure com un 
èxit al districte. Tanmateix, els usuaris ja 
han pogut fer ús dels equipaments, la 
qual cosa els ha permès detectar algunes 
mancances. Durant l’Audiència Pública 
diversos assistents van aprofitar l’ocasió 
per evidenciar les limitacions pel que fa a 
la distribució de l’espai. “Estem una mica 
decebuts amb les places que hi ha per 
estudiar”, van explicar. A més, van vincu-
lar el descontentament generalitzat amb 
el context de Sarrià - Sant Gervasi, que és 
un dels districtes amb més densitat de 
centres educatius d’Europa. 

La manca d’espai no és l’única qües-
tió que va inquietar els veïns. També va 
aixecar polèmica l’horari d’obertura de 
l’equipament, el qual indica que no obre 
mai al migdia. Encara més, els dissabtes 
només obre al matí i els diumenges no 
obre en tot el dia. “Els horaris ens sem-
blen francament insuficients”, van mani-
festar els veïns. 

Davant les protestes ciutadanes, la 
regidora del districte, Maria Eugènia Gay, 
va recalcar que cal “diversificar-ne” els 
usos. “No només és perquè els joves estu-
diïn, és per a tothom”, va aclarir Gay, que 
va assegurar que va assistir darrerament 

a la biblioteca i hi havia més gent gran lle-
gint, que no joves estudiant. “De moment 
no hi ha hagut cap dia ni un problema 
d’ocupació. No sé si vostè hi ha anat cada 
dia, jo sí que he trucat cada dia i no ha 
passat mai que algú s’hagi quedat dret 
quan volia asseure’s”, va respondre Gay 
a una veïna.

Per concloure amb aquest tema, la 
regidora va recordar el funcionament 
d’aquest tipus d’equipaments, que 
segueixen la mateixa normativa a tota la 
ciutat. En el cas de Sarrià - Sant Gervasi, la 
“biblioteca de referència” és la Sant Ger-
vasi - Joan Maragall. En canvi, la J.V. Foix 
de Sarrià està catalogada com a “biblio-
teca de proximitat”, cosa que es tradueix 
en un horari més reduït. Així mateix, Gay 
va posar èmfasi en la proximitat entre els 
dos edificis. “Estan a 8 minuts en auto-
bús”, va destacar. No obstant això, també 
va assegurar que s’estudiarà l’evolució 
dels usos veïnals de la nova biblioteca de 
Sarrià. “Anirem veient quin és l’impacte 
que té en aquests moments, per veure si 
realment falten o no places d’estudi”, va 
concloure la regidora.

La Plataforma Putxet Sud reivindica el 
seu paper en les reformes dels carrers
La participació ciutadana durant l’Audi-
ència Pública també va girar al voltant 
de les peticions de reformes plantejades 
per la Plataforma Putxet Sud, és a dir, dels 

carrers que limiten amb el Parc del Put-
xet i la Ronda General Mitre. 

Una representant de la plataforma va 
demanar al govern del Districte la possi-
bilitat de participar en els plànols de les 
obres. A més, els membres de l’entitat 
van recordar la importància de renovar 
completament el clavegueram i afegir 
dues noves parades de l’autobús 131, una 
petició que Gay va assegurar que recollia.

Els habitatges municipals al solar 
d’Isaac Albéniz
Pel que fa al barri de Sarrià, el solar muni-
cipal del carrer Isaac Albéniz també va 
generar angoixa entre els sarrianencs. 
L’Associació Veïnal de Sarrià va utilitzar 
l’Audiència Pública per demanar detalls 
sobre el futur d’aquest espai. L’Ajunta-
ment no va saber donar una resposta 
concreta sobre la conservació del xiprer i 
la façana actuals. Tanmateix, Gay va asse-
gurar que dels 21 habitatges protegits 
que es faran, 9 seran municipals.

La possible construcció d’una zona 
infantil al parc Martí Luter
El veïnat també va voler fer arribar als 
responsables municipals el seu males-
tar davant l’increment dels “botellots” i 
les “actituds incíviques” que es donen de 
manera generalitzada en diferents punts 
del districte. Entre ells, els jardins de Martí 
Luter, ubicats a la Bonanova. Els veïns 
d’aquest barri van denunciar l’ús d’aquest 
parc com a pipicà, durant el dia, i zona 

de botellots, durant la nit. El govern del 
Districte va assenyalar que ja hi ha pre-
vista una reforma, la qual es durà a terme 
aquest 2025 i suposarà l’eliminació de 
l’àrea d’esbarjo per a gossos. A més, es 
contempla la possibilitat de convertir l’es-
pai en una zona infantil.

Queixes pels barracons del Parc de 
l’Oreneta
A banda, diversos veïns, amb el suport 
de l’Associació Veïnal de Sarrià, van mos-
trar la seva inquietud envers les obres 
que s’estan duent a terme al Parc de 
l’Oreneta, un espai catalogat on darre-
rament s’han col·locat diverses platafor-
mes i barracons. 

El conseller tècnic del districte, Blas 
Navalón, va tranquil·litzar els presents 
i va assegurar que es tracta d’unes ins-
tal·lacions provisionals, que s’han hagut 
de posar a causa d’un requeriment judi-
cial de la inspecció de treball. Tot i això, 
seran retirades del patrimoni històric un 
cop finalitzades les obres.

Finalment, Gay va anunciar el calen-
dari del trasllat de l’àrea de gossos dels 
Jardins de Piscines i Esports als Jardins 
del Doctor Samuel Hahnemann, a tocar 
de l’avinguda Diagonal, al mateix barri 
de Galvany. Segons està previst, la con-
tractació de les obres serà aquest febrer, 
per tal de posar en marxa la reforma al 
març i finalitzar-la a l’octubre. L’espai alli-
berat passarà a ser ocupat per una nova 
zona verda. 

La primera Audiència Pública de l’any: la nova Biblioteca 
J.V. Foix, reurbanitzacions de diversos barris i l’incivisme, 
els temes més debatuts
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ANA RUBIÓ
El veïnat de Vallvidrera ja fa més de mitja 
dècada que demana la instal·lació d’unes 
escales mecàniques al carrer Queralt. 
L’objectiu és connectar el centre neuràl-
gic del barri, la plaça de Vallvidrera, amb 
la plaça de Pep Ventura, on es troba la 
parada dels Ferrocarrils de la Generali-
tat de Catalunya (FGC) de Vallvidrera 
Superior.

La iniciativa pretén donar resposta 
a un problema de mobilitat que afecta 
sobretot les persones grans del barri, 
que han de superar el desnivell de 64 
esglaons cada vegada que volen pas-
sar d’un nucli a l’altre. “Ells volen baixar 
i nosaltres volem pujar”, així ho resumei-
xen les Núries, dues veïnes del grup de 
gent gran que actualment es troben al 
capdavant de la lluita. 

Núria Escuet i Núria Castellanos 
defensen com és d’important repensar 
la mobilitat del carrer Queralt per poten-
ciar el comerç de proximitat i l’activitat 
al barri: “Quan la gent gran baixa a la 
plaça a comprar amb el carretó, després 
ha de pujar per la carretera. Llavors n’hi 
ha molts que prefereixen agafar el funi-
cular, perquè hi ha ascensor, i comprar 
a Gràcia o a Sarrià. I, clar, hi ha moltes 
botigues de Vallvidrera que han tancat”.

Els comerços no són els únics afectats, 
també l’accés al Centre d’Atenció Primà-
ria, el Mercat Cultural, la Parròquia de 
Santa Maria de Vallvidrera i l’Escola Nabí, 
entre d’altres, queda sotmès al desnivell 
de les escales. De la mateixa manera, l’ús 
del transport públic es veu condicionat 
i això fa que moltes veïnes utilitzin el 
cotxe per baixar a Barcelona.

La petició compta amb el suport de 
gairebé una tercera part del veïnat de 
Vallvidrera, tal com es va demostrar amb 
la recollida de signatures de l’octubre de 
2023. En un barri de 4.300 habitants, s’hi 
van adherir més de 1.400 persones, una 
quantitat que posa de manifest que les 
escales mecàniques són una proposta 
d’interès comú. 

De fet, arran de l’èxit de la recollida, 
la demanda s’ha convertit en una priori-
tat per a l’Associació de Veïns del Mont 
d’Orsà - Vallvidrera que, en un principi no 
n’havia contemplat la possibilitat. Tal com 
ha explicat a El Jardí el seu president, Joan 
Pujol: “Fins fa dos o tres anys, no s’havia 
posat mai sobre la taula la necessitat real 
de les escales mecàniques a Vallvidrera; 
tot i això, veient que hi va haver moltís-
sims veïns que van donar suport al pro-
jecte, vam acabar acordant defensar-lo”. 

Fins al moment, l’Associació només 
havia projectat les escales dins d’un pla 
global de reurbanització de la plaça Pep 
Ventura i, abans de donar suport plena-
ment la petició, van voler consensuar-la 
amb la resta d’associacions de veïns dels 
barris de muntanya. Com diu Pujol: “És 
una inversió important que pot limitar 

la despesa als nostres barris i ho havien 
de saber”. 

Seguint la recomanació de l’executiu 
del Districte de Sarrià - Sant Gervasi, la 
proposta forma part dels pressupostos 
participatius d’aquest 2025 i ha superat la 
fase de valoració tècnica, pendent de les 
votacions que es duran a terme a partir 
d’ara. Les Núries, que van reunir-se amb 
l’alcalde de Barcelona, Jaume Collboni, 
durant la seva estada a la Seu del Districte, 
expressen que guanyar les votacions és 
essencial per tirar endavant el projecte 
i demanen el compromís del veïnat. El 
2021, la iniciativa va ser un dels 16 pro-
jectes finalistes, però no va resultar selec-
cionat i esperen que aquest any sí que 
ho sigui. 

Escuet i Castellanos denuncien que 
“aquí dalt a Vallvidrera, fa molts anys 
que no es fa res” i demanen a Districte 
que “reparteixi millor les inversions 
entre Sarrià i els barris de muntanya”. 
En aquesta línia, l’Ajuntament ha con-
firmat a El Jardí que, durant els pròxims 
mesos, s’iniciarà el procediment per a la 
redacció del projecte i que, posterior-
ment, caldrà cercar els fons necessaris 
per a la seva execució. 

64 esglaons amb el carro de la compra ple: 
la urgència de Vallvidrera
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Què està passant a l’hort 
del Parc de l’Oreneta?
JORDI BIGUES
Una dotzena d’orenetes voluntà-
ries han plantat un hort simbòlic 
a l’esplanada on Parcs i Jardins vol 
posar uns barracons, magatzems de 
maquinàries i vehicles a l’entrada 
del Parc de l’Oreneta de Sarrià.

El passat dimarts 18 de febrer una 
brigada de Parcs i Jardins va segar 
l’herbassar i canyissar que havia 
envaït l’antic hort de la casa del por-
ter de l’entrada al Castell de l’Ore-
neta i Can Bellavista. Durant dos dies 
dues excavadores han remenat el 
sòl per preparar una planxa de for-
migó. Al tractar-se d’un espai cata-
logat, van saltar les alarmes de les 
Amigues i Amics del Parc que dema-
nen a l’alcalde de Barcelona, Jaume 
Collboni, que aturi el projecte. A 
més del dany patrimonial, l’ubica-
ció escollida condiciona negativa-
ment la restauració i l’ús comunitari 
de l’espai de 830 metres quadrats 
amb un mirador sobre la ciutat cons-
truït amb un conjunt de torreons 

ornamentals i murs amb ceràmica 
vidriada de color marró projectat 
el 1902.

Els pilars laterals estan culminats 
amb dues orenetes de metall. El con-
junt s’hauria de restaurar davant del 
perill de que, amb l’entrada de cami-
ons per treure la terra (han pressu-
postat 1.000 metres cúbics), puguin 
enderrocar murs amb esquerdes de 
certa importància. Els promotors del 
centre de treball no han condiderat 
que l’espai està catalogat, ni que a 
l’expedient no inclou els informes 
prescriptius de Patrimoni de Barce-
lona ni del consorci del Parc Natural 
de la Serra de Collserola. L’alcalde 
de Barcelona no ha aturat l’obra ni 
contestat la petició feta per Santa 
Eulàlia de Sarrià. L’Associació Veïnal 
de Sarrià, SOS Monuments,  Òmnium 
Cultural i el Centre d’Ecologia i Pro-
jectes Alternatius (CEPA) Ecologistes 
de Catalunya, demanden que el parc 
sigui considerat un Bé Cultural d’in-
terès i les obres aturades. 

Nou logo de l’Associació 
Veïnal de Sant Gervasi 
- la Bonanova

ASSOCIACIÓ VEÏNAL SANT GERVASI - LA 
BONANOVA

Amb motiu de la celebració del nos-
tre cinquantè aniversari, l´Associació 
Veïnal de Sant Gervasi – la Bonanova, 
està fent un procés de renovació en 
què s´inclou la imatge del seu nou 
logo, que us presentem.

Aquest logo pretén que se’ns asso-
ciï amb la representació del barri, tant 

de Sant Gervasi de Cassoles com de 
la Bonanova, vol també manifestar 
dinamisme i moviment actiu cap al 
futur, i ser una imatge amb la qual 
se’ns reconegui com a entitat, diríem 
com a marca.

El procés de renovació no en té 
prou amb la intenció de fer coses 
noves, sinó que necessita la participa-
ció veïnal, que es la raó de l’existència 
de l’Associació. Sense la incorpora-
ció de socis nous i la diversificació 
de l’edat dels mateixos, no aconse-
guirem ser la representació que aspi-
rem ser, la veu del Barri davant les 
institucions.

Esperem les vostres opinions i par-
ticipació, vine a l’Associació Veïnal de 
Sant Gervasi - la Bonanova.

Ens trobareu al Centre Cívic Vil·la 
Florida, al carrer Muntaner 540, telè-
fon 662014290.  
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EL JARDÍ
Dins el marc del Pla Endreça, impulsat 
per l’Ajuntament de Barcelona, aquest 
febrer s’han posat en marxa les obres 
d’adequació de l’àrea de joc de la plaça 
Cardona, ubicada a la cantonada del 
carrer Laforja amb Moliné, a Sant Ger-
vasi. La remodelació servirà per actua-
litzar les activitats lúdiques, substituir la 
tanca perimetral i rehabilitar el mobiliari 
actual. A banda, també s’ha engegat la 

segona fase de la reurbanització de la 
part lateral superior de la Via Augusta, 
que s’allargarà fins al juliol, segons està 
previst. La reforma forma part del pro-
jecte “Vores de la Via Augusta”, impulsat 
per l’Ajuntament, i busca optimitzar l’ac-
cessibilitat per als vianants. Per fer-ho, 
es millorarà el paviment i l’enllumenat, 
concretament al carrer del General Vives 
i fins als primers metres del carrer d’Isaac 
Albéniz, a tocar de la plaça de Borràs. 

EL JARDÍ
El Sindicat d’Habitatge de Cassoles va 
participar en el segon Congrés d’Habi-
tatge de Catalunya, que es va celebrar 
el 8 i 9 de febrer a Granollers, on es va 
acordar la creació de la Confederació Sin-
dical d’Habitatge de Catalunya. L’entitat 
agruparà les principals organitzacions 
pel dret a l’habitatge del territori català, 
amb l’objectiu d’enfortir la coordinació 

i dotar el moviment d’eines estratègi-
ques, per fer front a aquesta crisi. El Sin-
dicat d’Habitatge de Cassoles ha valorat 
molt positivament la creació d’aquesta 
estructura confederal i es compromet a 
treballar conjuntament amb la resta de 
sindicats i organitzacions, per tal d’im-
pulsar accions coordinades que garan-
teixin aquest dret fonamental per a totes 
les persones.  
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S’inicien les obres de 
millora de la plaça 
Cardona i la part superior 
de la Via Augusta

El Sindicat d’Habitatge 
de Cassoles s’incorpora a 
la Confederació Sindical 
d’Habitatge de Catalunya
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L’Ajuntament tanca un preacord que permetria 
construir pisos de luxe a Can Raventós

EL JARDÍ
L’Ajuntament de Barcelona ha signat un 
preacord de permuta parcial urbanística 
amb la promotora Corp, que permetria 
l’edificació de dos blocs de pisos de luxe 
als jardins de Can Raventós, situats entre 
els carrers Bonaplata i Fontcoberta. A 
banda, segons va avançar El Periódico, el 
consistori es planteja adquirir la masia 
de Can Raventós i el 68 % del seu jardí, 

per tal de convertir-ho en un equipa-
ment públic de tres plantes. Tal com va 
informar el mitjà, el Govern municipal ha 
estimat que la compra tindrà un cost de 
gairebé 9 milions d’euros. 

El preacord municipal ha aixecat quei-
xes entre el veïnat, en especial, per part 
de la Plataforma Defensem Can Raven-
tós, que va emetre un comunicat el 
20 de febrer. Després d’anys de forta 
mobilització veïnal contra l’especula-
ció immobiliària al cor de Sarrià, l’enti-
tat ha rebutjat l’actual preacord. A més, 
ha recordat que el juny de 2024 es va fer 
pública la sentència judicial que tom-
bava el pla urbanístic i l’Ajuntament de 
Barcelona va anul·lar la llicència d’obres 
per lesiva al patrimoni municipal.

El passat 10 de febrer la Plataforma 
es va reunir amb el consistori, que va 
anunciar als activistes el preacord sobre 
l’edificació a la masia i a la zona verda 
de Can Raventós. Una setmana després, 
el 17 de febrer, l’assemblea de la Plata-
forma es va trobar per debatre sobre el 
contingut del preacord, el qual, final-
ment, ha estat rebutjat de manera unà-
nime per desenes de veïns i activistes. 

La principal raó d’aquesta oposició és el 
manteniment d’una part important de 
l’edificabilitat al jardí de Can Raventós, 
la qual cosa suposa una amenaça per a 
l’espai natural.

Els membres activistes consideren 
possible ubicar l’edificabilitat en altres 
parcel·les sense comprometre el patri-
moni cultural del barri de Sarrià. “Sor-
prèn que el mateix Ajuntament proposi 
el desmuntatge d’un edifici a la plaça 
Bonanova per construir un jardí, men-
tre permet que la masia i el jardí de Can 
Raventós ja existents siguin objecte d’es-
peculació immobiliària”, han reivindicat. 
Han assegurat que el seu compromís 
continua sent el de lluitar fins a acon-
seguir la “preservació íntegra” de l’es-
pai com a equipament públic. A més, 
han argumentat que l’ús del jardí com 
a refugi climàtic és fonamental per llui-
tar contra els efectes del canvi climàtic 
i millorar la qualitat de vida ciutadana. 
“Creiem fermament que l’Ajuntament 
ha obert la via correcta negociant una 
permuta amb Corp, però que ha d’anar 
més enllà en la negociació i assolir la per-
muta total”, ha conclòs la Plataforma. 

Al corrent de les noves tendències
Des del bufet multidisciplinari Vall-La-
mora, Blanco s’encarrega de brindar 
un acompanyament individualitzat als 
clients, per orientar-los en qüestions 
d’accidents de trànsit, dret penal, “clàu-
sules sòl” i aspectes familiars, com cus-
tòdies, divorcis i herències. Així mateix, 
el bufet també està especialitzat en aco-
miadaments, negligències mèdiques i 
violències de gènere, entre d’altres. 
Igualment, destaca pel coneixement de 
la propietària en la matèria de la “segona 
oportunitat”. Aquest camp específic –que 
ha esdevingut cada vegada més popu-
lar en els darrers anys– es basa en un 
procediment judicial, el qual facilita al 

client la possibilitat de tornar a comen-
çar en cas que hagi acumulat molts deu-
tes financers. 

El desconeixement generalitzat 
d’aquesta matèria per part dels clients 
es veu empitjorat per l’hàbit de buscar 
informació a Internet, una font general-
ment poc fiable. “Ara es comença a pro-
mocionar una mica més, però encara 
falta que molta gent sàpiga de què va, 
perquè molts es pensen que és impossi-
ble arreglar-ho”, destaca Blanco. La seva 
àmplia trajectòria professional en el món 
del dret, li permet posar a l’abast del 
client les eines necessàries per fer front 
a aquesta mena de problemàtiques. “Per 
a la gent que es troba en una situació 

molt desesperada i no té patrimoni, és 
molt bona opció per poder començar de 
zero. Perquè, si no, arrosseguen deutes 
tota la vida”, afegeix.

Un assessorament personalitzat basat 
en la transparència 
El mètode de treball del bufet, fonamen-
tat en la professionalitat, la responsabili-
tat i el compromís, fan que Vall-Lamora 
compti amb un perfil de client altament 
fidelitzat. “Ara mateix atenc veïns de Sant 
Gervasi, però també de tota Barcelona i a 
escala nacional, per exemple, tinc clients 
de València i Astúries”, explica Blanco. 

A diferència d’altres grans empreses 
d’advocats, aquest despatx unipersonal 

de Sant Gervasi posa per davant la comu-
nicació fluïda i el tracte proper, la qual 
cosa enforteix la confiança entre l’ad-
vocada i el client. “La meva accessibilitat 
també és un benefici de cara al client, 
perquè em té sempre a l’abast, no hi ha 
cap intermediari”, recalca Blanco. 

Un altre dels principals valors que es 
promouen des del Bufet Vall-Lamora és 
la sinceritat. “M’agrada que el client tin-
gui ple coneixement de la millor i la pit-
jor situació que es pot donar”, reconeix 
Blanco. La seva filosofia es basa en posar 
sobre la taula tots els possibles escenaris, 
per tal d’assegurar-se que el client actua 
de forma plenament lliure, considerant 
tota la informació necessària.  

El Bufet Jurídic Vall-Lamora, ubicat a Sant Gervasi, a tocar de la plaça Lesseps, ofereix un 
servei multidisciplinari basat en l’atenció personalitzada. L’advocada i fundadora del des-
patx, Ana Blanco Vall-Lamora, es caracteritza pel seu mètode de treball rigorós i compro-
mès, fruit de gairebé 30 anys d’experiència en el sector. Així mateix, la col·laboració amb 
professionals de diferents àmbits, com taxadors, pèrits, notaris i procuradors, li permet 
oferir el millor assessorament jurídic i legal al client.

Direcció: carrer de la Torre 28, Local 1, 08006 Barcelona
Número de telèfon: (+34) 934 353 277
Correu: vall-lamora@icab.cat
Pàgina web: www.valllamora.com

Mig any 
de presó 
per l’amo 
dels gossos 
perillosos de 
Vallvidrera

Bufet Vall-Lamora, el despatx jurídic que 
prioritza l’honestedat, la proximitat i el rigor

EL JARDÍ
L’amo de dos gossos que van atacar 
dues persones a Vallvidrera el 2018 
ha estat condemnat a mig any de 
presó i haurà d’indemnitzar amb 
59.000 euros les víctimes. La jus-
tícia ha considerat que el propie-
tari va cometre delictes de lesions 
per imprudència greu, ja que no va 
adoptar les mesures de seguretat 
adequades d’acord amb la norma-
tiva. Els gossos, que eren potenci-
alment perillosos, van escapar de 
casa seva perquè la porta no estava 
tancada correctament. Els atacs van 
causar ferides greus a un agent de 
la Policia Nacional i a una persona 
gran, que passejaven pel barri. 
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NATALIA AVELLAN
És nascut a Igualada, però ha residit tota 
la vida a Sarrià - Sant Gervasi. Per què 
va venir a viure al districte? Des dels 10 
anys visc a Sarrià, perquè els meus pares 
em van portar intern a l’escola Jesuïtes, on 
vaig ser-hi fins als 17 anys. Aleshores, vaig 
venir a viure amb els meus pares al carrer 
Caponata. Més endavant, quan tenia 23 
anys, em vaig llogar un pis al carrer Hort 
de la Vila, que després va ser el despatx de 
la productora Mallerich Films durant molt 
de temps. Jo ara mateix també visc al dis-
tricte, al carrer de Cornet i Mas.

Però, actualment, les oficines de la pro-
ductora estan ubicades al carrer Mare de 
Déu del Coll, a Gràcia. Aquest trasllat és 
un exemple més de la gentrificació que 
pateix Sarrià - Sant Gervasi? Com les anti-
gues oficines eren de lloguer, els preus ana-
ven pujant i vam haver de marxar d’allà per 
anar al barri de Vallcarca. Una productora 
de cinema és una feina irregular, alesho-
res, si de sobte no hi havia pel·lícula, podies 
tenir un problema. Per aquest motiu vaig 
buscar un lloc i, a poquet a poquet, vaig 
comprar uns baixos al districte de Gràcia.

Avui dia, té algun vincle amb alguna 
entitat o associació de Sarrià - Sant 
Gervasi?
A Sarrià hi ha molta activitat cultural. 
Darrerament, m’estic reunint amb el Teatre 
de Sarrià per veure si podem fer el Cicle 
Gaudí, juntament amb l’Acadèmia del 
Cinema Català. En aquest teatre ja havia 
treballat, perquè vam rodar la pel·lícula 
Gaudí, que jo produïa. També els vull pro-
posar fer un concert del músic Tomás de 
Perrate, per poder gravar-lo per una pel·lí-
cula en la qual estic treballant.

Tot això després de rebre el màxim 

reconeixement de la indústria cinemato-
gràfica catalana. Enhorabona pel Gaudí 
d’Honor. Com va reaccionar en rebre la 
notícia?
Em va fer por pensar que hi hauria gent que 
estaria gelosa. Altres productors, distribu-
ïdors i empresaris que diguessin “perquè 
no m’ho donen a mi?”. També vaig pen-
sar que hi havia gent molt preparada, que 
potser s’ho mereixien més que jo. Però no 
hi ha problema perquè si hi ha productors 
més forts, ja arribarà el seu dia i ja els ho 
donaran.

De fet, vostè ha estat el primer produc-
tor a qui l’Acadèmia del Cinema ha con-
cedit aquest premi. 
Això és molt bo, perquè s’ha obert la pos-
sibilitat de donar un premi a producció. La 
gent no ho sap i està molt bé. Vaig pensar 
que era una bona manera per començar a 
parlar sobre la producció.

Recorda com va ser el primer cop que 
es va endinsar al món de la producció?
Vaig fer un intercanvi a Montpeller amb 
una família d’allà. Així vaig començar a tre-
ballar com a fotògraf, per a una agència 
que feia notícies sobre moviments cultu-
rals que es feien a Barcelona per a la lluita 
antifranquista. En aquell moment, vaig 
estudiar en la primera promoció de l’Ins-
titut d’Estudis Fotogràfics de Catalunya. Em 
van aprovar perquè ja em coneixien. Però, 
no em van fer cap favor, perquè al final 
només sabia fer un tipus de fotografies, 
les de damunt l’escenari, que eren les que 
m’agradaven més. Aleshores, vaig comen-
çar fent d’ajudant de producció en una pel-
lícula de Jaime Camino, La Campanada. 
Més endavant, em vaig endinsar en aquest 
sector com a cap de producció en una pel-
lícula que es deia Navajeros, d’Eloy de la 
Iglesia. 

Al llarg de la seva trajectòria com a pro-
ductor, també ha treballat amb molta 
gent de Sarrià - Sant Gervasi. D’on nei-
xen aquestes col·laboracions?
Rodàvem molt per Sarrià i a l’equip sempre 
hi tenia gent del barri, perquè hi havia un 
grup cultural molt fort. La base era sobretot 
a l’antic bar Pau, a la plaça de Sant Vicenç, 
però també al bar Monterrey, al carrer 
Major, on sortíem a la nit. Per exemple, a la 
pel·lícula Tras el cristal, d’Agustí Villaronga 
del 1986, el pulmó d’acer dins del qual hi 
ha el protagonista està fet per un veí de 
Sarrià, que tenia un despatx de maquetes. 

En aquells temps, l’any 1984, va crear la 
seva pròpia productora, Virginia Films. 
Què el va impulsar a fer el pas?
Jo treballava en una productora que es 
deia Figaro Films. Més endavant, quan 
va morir el conegut productor Pepón 
Coromina, vaig decidir muntar la meva prò-
pia productora. Va ser una època compli-
cada, perquè vaig tenir diverses fallides i 

vaig perdre molts diners, ja que em vaig 
embolicar en projectes molt grossos que 
mai es van arribar a fer. A més, vaig tenir 
un frau molt fort al meu despatx, el que en 
diuen pilota financera. No devia diners als 
treballadors, però devia diners a empre-
ses. Com no podia pagar, signava perquè 
em deixessin tranquil. Però, hi havia tot 
un engranatge d’intermediaris que gua-
nyaven molts diners. Era una cadena de 
molta gent.

Se sabia públicament que la productora 
cometia un frau financer?
Se sabia a la indústria, però als mitjans de 
comunicació no es parlava d’això. Vaig 
passar per una mica de depressió, per-
què estava desorientat, no sabia cap on 
anava el meu projecte empresarial. Jo tenia 
molt èxit en aquell moment i em pressi-
onaven. Fins que jo no vaig saber parar, 
va ser molt dur. Aleshores va començar 
un procés complex amb advocats i es va 
anar arreglant. 

PACO POCH

“Rodàvem molt per Sarrià i 
a l’equip sempre hi tenia gent 
del barri, perquè hi havia un 
grup cultural molt fort”

Paco Poch, nascut a Igualada i veí de Sarrià des de petit, és el primer productor a qui l’Acadèmia del Cinema concedeix el Gaudí d’Honor - Miquel Porter, en la gala 
de la 17a edició dels Premis Gaudí celebrada enguany. Gràcies a la seva trajectòria en l’àmbit de la producció i la distribució, ha esdevingut una figura fonamen-
tal per a la construcció de la identitat audiovisual catalana. Ha treballat amb directors de prestigi com Isaki Lacuesta, Pedro Almodóvar o Eloy de la Iglesia, a més 
d’impulsar la seva pròpia productora i distribuïdora, Mallerich Films i Paco Poch Cinema. A través d’elles, s’ha encarregat de donar a conèixer internacionalment 
pel·lícules de cinema independent subtitulades en català.
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Fins a arribar a fundar la nova produc-
tora, Mallerich Films, l’any 1994. Com 
recorda aquest nou començament?
Exacte, 10 anys més tard vaig tornar a 
començar, quan vaig fundar Mallerich 
Films. Va funcionar perquè vaig abando-
nar aquells projectes tan grans que havia 
estat fent. A més, vaig fer una producció 
televisiva que va fer la volta al món i va 
guanyar molts premis, Tempus fugit. El que 
també em va servir per remuntar és que 
vaig començar a donar classes, l’any 1995. 

Va exercir de professor a la Universitat 
Pompeu Fabra fins al 2020. Com va viure 
aquesta experiència?
Em va animar moltíssim. El realitzador de 
televisió i veí de Sarrià, Sergi Schaaff, em 
va cridar per fer classes de producció a la 
Universitat Pompeu Fabra, on vaig estar 
25 anys. Jo explicava als alumnes el que 
anava produint i els posava exemples d’ex-
periències personals, crec que per això va 
tenir èxit.

Paral·lelament, també va decidir endin-
sar-se en l’àmbit de la distribució. Què 
el va animar a fer-ho?
Va ser l’any 2010. Era una època en què 
la producció em costava, tenia projectes, 
però em costava col·locar-los. Vaig trobar 
pel·lícules estrangeres que m’agradaven 
molt i volia coproduir-les, però no podia 
perquè a les televisions no els interessava. 

Així que vaig decidir comprar-les i distri-
buir-les. També ho vaig fer per separar la 
productora, Mallerich, de la distribuidora, 
Paco Poch Cinema. Vaig voler evitar el risc 
que un deute passés d’una a l’altra.

Totes les pel·lícules distribuïdes eren 
estrangeres i d’autor, una línia que ha 
mantingut fins al dia d’avui. Per què sem-
pre ha optat pel cinema independent?
És un cinema més aviat petit, intimista i 
personal. Estic content de la línia de distri-
bució perquè són pel·lícules que valoro. El 
cinema comercial mai m’ha interessat, en 
canvi, cinema d’autor es fa poc. A més, és 
un cinema on tu et veus reflectit, et trobes a 
tu mateix, això és molt útil. El cinema deixa 
de ser un esbarjo, per passar a ser una bona 
eina de formació, de connexió i d’aprenen-
tatge. Per exemple, la pel·lícula que estic 
preparant ara per distribuir és sobre la vida 
del cineasta François Truffaut. 

A més, ha distribuït totes les pel·lícu-
les a l’estranger en versió subtitulada 
en català.
El tema en català va ser perquè aquí al car-
rer Major de Sarrià hi havia Miquel Porter 
i Moix, que va exercir com a primer direc-
tor de cinematografia de la Generalitat, 
que, més endavant, va desenvolupar en la 
Filmoteca de Catalunya. Ens trobàvem al 
bar de Monterrey, al carrer Major. La idea 
de cofundar Catalan Films va ser seva. Em 

va avisar perquè jo em movia molt fora i 
vaig accedir-hi. Va servir per obrir línies a 
l’estranger. D’aquí va sortir la certa fama 
d’innovació que tinc jo. 

I ara, després de rebre aquest reconei-
xement, quin és el següent pas? Quins 
són els seus plans futurs?
La meva perspectiva és continuar igual, 
però ara torno a començar a impartir el 
màster en producció i distribució de la 

Universitat Autònoma de Barcelona, en 
col·laboració amb l’Escola de Cinema de 
Barcelona. El vaig haver de parar l’any 
2020 per la pandèmia i el reprendré a 
finals d’abril d’aquest any. També con-
tinuo fent la distribució i la producció, 
totes dues a una escala més reduïda, però 
funcionen bé. Ara mateix tinc dos projec-
tes, el de Tomás de Perrate, al Teatre de 
Sarrià, i un documental sobre el drama-
turg Mario Gas. 
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GLÒRIA VILALTA
A la meva àvia materna li 
encantaven els arbres. Jo, en 
aquella edat primerenca els 
trobava bonics, però no era 
massa conscient del que era 
un arbre.

Anys més tard, quan vaig 
començar el meu camí de 
desenvolupament personal, 

en un taller del Matias de Stefano, em va quedar gra-
vada en la memòria una frase: “sigueu com els arbres”, 
estigueu amb els peus ben plantats a terra i creixent 
cap al cel. 

Aquesta frase m’ha acompanyat des d’aleshores, i 
potser és una de les raons per les quals em vaig comen-
çar a fixar més en els arbres. A poc a poc, vaig descobrir 
la seva bellesa, la seva força, la seva simbologia i molts 
beneficis que ens aporten contínuament. Una de les 
coses que més m’agrada fer és estirar-me sota un arbre 
i contemplar el cel a través de la seva copa.

D’alguna manera l’arbre ens representa. Té un tronc 
-utilitzem aquesta paraula per definir la nostra part cen-
tral-, unes arrels o peus que sostenen, i una copa o cap 
que va evolucionant. 

En simbologia, l’arbre representa, per una banda, la 
seva relació amb els tres mons: inferior o infern, terrenal 
o de manifestació, superior o celestial. També és l’eix, 
la creu, la naturalesa humana. A la Xina significa longe-
vitat i fertilitat (el bambú es manté verd a l’hivern). És 
l’expressió de la vida. Es parla de l’arbre còsmic, l’arbre 
de la saviesa, o l’arbre del mal… i també de l’arbre de 
la vida, que significa també la Jerusalem celestial o la 
immortalitat. Se li poden donar encara més significats, 
però el que és clar és que en totes les cultures se l’ha 
venerat i utilitzat com a símbol.

En l’àmbit de salut, l’arbre no només ens aporta oxi-
gen. També té la funció -com les plantes en general- de 
netejar l’aire que respirem, d’augmentar l’estat d’ànim, 
d’absorbir el soroll, la temperatura i el camp elèctric! 
Quan hi ha torres de mitja o alta tensió prop d’una casa 
o edifici, una bona manera de reduir el camp elèctric 
que hi arriba és plantar arbres. I també ens poden aju-
dar a descarregar l’electricitat estàtica que anem acu-
mulant contínuament, a més a més de regalar-nos -amb 
permís- part de la seva energia. Espero que si encara no 
ho heu fet, descobriu el gran regal que és tenir arbres 
en el nostre entorn.  
GLÒRIA VILALTA I GRAU ÉS ENGINYERA ESPECIALISTA EN MEDICINA DE L’HÀ-
BITAT, FENG SHUI I BENESTAR PERSONAL

SALUT I BENESTAR

Què és un arbre?
MIQUEL SAUMELL
Quan parlem del món agro-
alimentari, que representa el 
20% del PIB català, polítics i 
alts funcionaris públics opten 
gairebé sempre per fer discur-
sos buits de contingut. Quan 
surten al faristol fan un posat 
seriós, i es fan envoltar d’altres 
personatges que van fent que 

sí amb el cap. Potser amb aquesta escenificació pensen 
que tenen més credibilitat.

Ha passat un any des de la mobilització de la Revolta 
Pagesa i ara, els seus successors agrupats en el Gremi 
de la Pagesia Catalana han fet el balanç de les actua-
cions governamentals per millorar la seva difícil situa-
ció. Doncs bé, constaten que, dissortadament, no s’ha 
fet res de positiu al marge de les proclames i discursos 
que dèiem abans. Els pagesos, justificadament empre-
nyats, veuen que la burocràcia excessiva imposada des 
de l’administració no ha disminuït. Ras i curt, els polítics 
es continuen burlant de la pagesia.

Fa unes setmanes hi va haver el congrés de la Unió 
de Pagesos. El més significatiu d’aquell esdeveniment 
va ser el canvi del coordinador general, que ja feia molts 
anys que estava al capdavant de l’organització. De vega-
des sembla que els dirigents de la UP ignorin el pro-
blema dels pagesos, però tot té una explicació. UP és 
una organització molt ben finançada amb fons públics, 
i els seus dirigents difícilment s’enfrontaran al govern 
que els subvenciona.

Diuen que qui té el cul llogat no seu quan vol, i els 
dirigents de la UP, que es reclamen representants sin-
dicals de la pagesia, no poden dir en veu alta tot el que 
pensen. En aquest sentit, també cal dir que els dirigents 
de la UP s’haurien d’anomenar representants empresa-
rials i no sindicals, ja que al capdavall un pagès és un 
empresari, i una explotació pagesa és una empresa.

Els polítics que imposen la burocràcia forassenyada 
que pateixen els pagesos semblen adversaris del pro-
grés de la nostra societat. I amb l’excusa d’exercir un 
control de les activitats pageses, els nostres buròcrates 
—polítics i alts funcionaris— estan matant la pagesia. 
Saben que encara que vagi desapareixent aquesta acti-
vitat, tenen feina i sou garantits. Mentrestant, la prova 
del nou que demostra que les coses no s’estan fent 
bé és que molts pagesos es jubilen sense que hi hagi 
una continuïtat empresarial en les seves explotacions. 
Moltes acaben tancant, i els consumidors ens anem 
quedant sense proveïdors de proximitat.

Algú potser discreparà d’aquestes reflexions, i expli-
carà que també hi ha activitats pageses i ramaderes de 
proximitat, i posarà alguns exemples molt meritoris i 
voluntariosos que tenen lloc al nostre barri de Sarrià, i a 
altres indrets. Parlem, però, d’algunes petites explotaci-
ons agrícoles, uns minúsculs horts urbans i algun petit 
ramat d’ovelles per netejar el sotabosc de Collserola. 
Però no ens enganyem, tot plegat no va més enllà de 
les bones intencions d’un petit grup d’activistes, però 
gairebé sense efectes pràctics per al conjunt dels con-
sumidors.  
MIQUEL SAUMELL ES DEDICA AL COMERÇ EXTERIOR 

EL RADAR DE SARRIÀ

La pagesia s’està morint
MARIA BASCOMPTE
Soc a la Biblioteca Jaume Fuster, 
és la primer vegada que hi vinc. 
Haig d’acabar de llegir l’obra 
Anatomia d’un suïcidi, d’Alice 
Birch, que s’estrenarà el pròxim 
mes de maig al Teatre Nacional 
de Catalunya, sota la direcció de 
la dramaturga Glòria Balanyà. 
Dissabte vinent he quedat amb 

ella i les actrius per parlar sobre l’experiència del suïcidi i 
del patiment mental en primera persona.

Ja l’he acabada i em sento satisfeta. Tinc idees que em 
travessen molt i que crec que les podrem esprémer satis-
factòriament en la nostra trobada. Mentre recullo les meves 
coses per marxar, em dic: “Ara quan arribi a casa he de trucar 
a la mare, i explicar-li que he vingut a aquesta biblioteca...”  
De cop: gelor aclaparadora, paràlisis i sobresalt, adobat 
amb uns instants d’irrealitat que obren les portes al pànic.

La mare va morir el Nadal passat. Per tant, ja no la puc 
trucar. De fet, sí que puc, i provar de deixar saltar la bústia, 
o escoltar el missatge: “aquest número no existeix”. No exis-
teix, eh? Que ràpid deixem d’existir, nosaltres, els nostres 
cossos, que ens representen, que ens identifiquen, nosal-
tres, i les nostres coses deixen d’existir, de ser, i de bategar.

Ja no hi ha llum a casa la mare, perquè ja no hi ha 
vida. Quan hi passo, i miro de reüll, mig temorosa i pru-
dent, m’aclapara el negre de la mort. Un buit gran, buit 
que em bufeteja i em xucla al ritme d’una banda sonora 
bastant notòria i violenta.

Quina és la millor manera de suportar, per acabar supe-
rant-lo, l’ofec que esfondra, i desconcerta tant, que es diu 
dol? Sens dubte amb les cures i la força col·lectiva.

Com tan amorosament explica la psiquiatra Àngels 
Vives Belmonte, hi ha alguna cosa en allò afectiu, per tant, 
en les relacions col·lectives, que potencien la salut. El sis-
tema capitalista ens evoca a l’individualisme ferotge, tei-
xint constantment relacions entre el jo i el que és material. 
Obligades a sobreproduir i a autoexplotar-nos, és molt 
probable que caiguem. I la soledat, sobretot si no és vol-
guda, ens pot evocar a un espiral descendent.

Per contra, amb les relacions col·lectives trenem relaci-
ons de reciprocitat entre persones, entre d’altres, i generem 
així comunitats d’afectes. Sí, és un desafiament, des de les 
cures, pretendre ajudar  l’altre a sortir del lloc d’horror que 
habita. Però no ha de suposar una càrrega, al contrari, més 
aviat una satisfacció, participar i exercitar la responsabili-
tat individual i col·lectiva envers el patiment de les altres. I 
d’això va la reciprocitat: avui per tu, i demà, potser per mi.

De fet aquesta columna pretén, potser pretensiosa-
ment, generar una resposta en les lectores que derivi en 
una comunitat d’afectes.

Sé molt bé quina és la teoria, doncs. Però això no treu 
que t’enyori profundament, mare. I que en aquesta pro-
funditat senti que em perdo, i quan em perdo estic sola. 
Perdona’m per haver protestat durant els últims dos anys 
d’haver d’acompanyar-te setmanalment a l’hospital. Ara 
pagaria per poder dir: “Demà matí no puc, tinc hospital 
amb la mare”, i així, tenir algú a qui cuidar. Em sento mons-
truosament detestable, per això.

Et ploro, i provo de tirar endavant, per exemple escrivint 
aquesta columna, de la qual tu eres la lectora número u. 
Entenc que això, juntament amb el fet de participar de les 
esferes socials, i deixar-me cuidar, alleujarà aquesta etapa 
tan demolidora. Soc la primera que no vull ser xuclada per 
l’espiral descendent, així doncs, ho intento. Porto tota la 
vida intentant-ho.

Mentrestant, escric per tu, mare.  
MARIA BASCOMPTE ÉS LLICENCIADA EN HUMANITATS I GESTIÓ D’ESPECTACLES

SALUT MENTAL

Escric per tu, mare
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LA BELLE BETH
Honoré de Balzac afirmava que 
“l’elegància és la ciència de no 
fer res com els altres, però de 
manera que sembli que es fa 
tot de la mateixa manera”. En 
aquesta paradoxa hi ha la clau 
de l’estil: no es tracta de seguir 
la moda, sinó de fer-la teva.

La moda, com a fenomen 
social, és un llenguatge que parlem fins i tot quan cre-
iem ignorar-lo. Roland Barthes ho analitzava com un 
sistema de signes, un codi de significació que revela qui 
som abans que pronunciem cap paraula. No és casuali-
tat que Coco Chanel asseverés que “abans de sortir de 
casa, mira’t al mirall i treu-te una peça”: el refinament 
no és acumulació, sinó depuració.

I aquí rau la diferència entre moda i estil. La moda és 
l’efervescència del moment, una expressió col·lectiva 
en perpètua mutació. L’estil, en canvi, és una declaració 
personal, un exercici de coneixement propi. Christian 
Dior ho explicava així: “La moda és una arquitectura: tot 
és una qüestió de proporcions”. No només en el sentit 
físic, sinó en la mesura amb què seleccionem allò que 
ens representa.

El veritable estil no es compra, es cultiva. No resi-
deix en la marca de la peça, sinó en la manera com la 
portem. És un diàleg entre la nostra identitat i el món, 
una forma de narrar-nos sense paraules. I, en aquest 
art subtil, res és més poderós que saber qui som i com 
volem ser percebuts.

Vols trobar la teva veu en aquest llenguatge fas-
cinant? Aquí és on entra la meva passió. Escric sobre 
moda perquè la moda explica històries. I si vols que la 
teva història tingui estil, parlem-ne.

Instagram: @labellebeth_jenesequoi  

PARAULA DE LA BELLE BETH

La moda es porta dins
MARTA ROYO
El barri de Sarrià és i continua 
essent un referent comercial, 
un espai on el comerç de pro-
ximitat no només ofereix pro-
ductes i serveis, sinó que crea 
comunitat. Parlem de llocs 
que formen part de la nostra 
vida, de la nostra història. Anar 
a comprar el pa i trobar-te el 

forner de sempre, entrar a la botiga de roba i que et 
recordin la talla o seure a una terrassa on et serveixen 
el cafè tal com t’agrada, abans que ho demanis. Això 
és Sarrià.

Tot i això, durant els darrers anys, ja prepandèmia, 
hem vist massa locals tancats, persianes abaixades i 
una certa sensació de pèrdua d’identitat. Aquell Sarrià 
de vida, de moviment i de complicitat entre botiguers 
i veïns s’ha anat esvaint a poc a poc. Però aquest 2025 
ha començat amb bones notícies: algunes marques han 
apostat pel barri, cosa que està ajudant a revitalitzar-lo 
i a recuperar la seva essència.

Nous negocis amb ànima de barri
Un dels exemples més destacats és l’acadèmia de ball 
Dance With Me, al carrer Sagrat Cor. Més enllà d’ense-
nyar passos i coreografies, aquesta acadèmia treballa 
amb els valors personals, oferint una experiència que 
va més enllà de l’estètica i que reforça la confiança i 
l’expressió de cada alumne. Una proposta inclusiva, 
oberta a tothom, on el ball es converteix en una eina 
de connexió i creixement personal.

També hem vist renéixer un clàssic: el mític colmado 
Mestres, tota una institució de Sarrià, que ha reobert 
amb el nom d’Espai Sarrià a les antigues galeries. Però 
no és només una botiga: és un espai pensat per al barri, 
un punt de trobada per als veïns que volen mantenir 
viva l’essència del comerç tradicional. Un lloc per com-
prar, però també per xerrar, asseure’s a descansar i 
compartir una estona amb els de sempre. Un racó que 
demostra que el comerç de proximitat pot ser molt més 
que una simple transacció econòmica.

D’altra banda, altres negocis s’han transformat per 
adaptar-se a noves necessitats. Organic Market ha can-
viat de nom i ara és Frooty, un supermercat ecològic i 
de proximitat que continua creient en el consum cons-
cient i sostenible. I no podem oblidar la nova Graneria 
Mitjavila, que ha ocupat l’espai on abans hi havia el 
paquistanès de Major de Sarrià. Aquesta graneria rei-
vindica els nostres orígens amb una proposta de venda 
a granel i de quilòmetre zero, dins de la filosofia slow 
shop. Un model de negoci que ens recorda la impor-
tància de comprar amb cap, de consumir amb respon-
sabilitat i de recuperar els hàbits de sempre amb una 
mirada posada en el futur.

I, per acabar amb aquestes novetats, parlem d’una 
obertura esperada per tots: la Biblioteca J.V. Foix. Després 
d’anys de demandes i expectatives, aquest nou espai 
cultural ja és una realitat. Però perquè es converteixi 
en una veritable biblioteca de barri, cal que s’adapti a 
les necessitats reals dels seus veïns. Confiem que ampliï 
l’horari i que obri durant el mes d’agost, convertint-se 
així en un refugi climàtic per aquells que no marxen 
de Sarrià a l’estiu, especialment la gent gran, cada cop 
més present al barri durant aquestes dates.

Marques que marxen, marques que vénen (amb 
accent)
Aquest dinamisme comercial no és nou, però en els 

darrers anys hem vist canvis més accelerats. I la clau 
per a la continuïtat d’un negoci a Sarrià no és només 
el producte o el servei que ofereix, sinó la capacitat 
de crear una relació amb el barri.

Cada any veiem com alguns negocis emblemàtics 
de Sarrià tanquen les portes i abaixen les persianes. 
Alguns no ho fan perquè volen, sinó perquè les con-
dicions econòmiques, lloguers impossibles i canvis 
d’hàbits de consum els han posat contra les cordes. 
És trist veure com botigues de tota la vida desapa-
reixen, com aquelles llibreries, pastisseries o mer-
ceries que ens han acompanyat durant anys deixen 
un local buit i silenciós.

Però també hi ha marques que arriben, amb la 
intenció de quedar-se. I aquí és on entra en joc un 
aspecte clau: la seva imatge i com es comuniquen 
amb la comunitat. Perquè en un barri com és Sarrià, 
no n’hi ha prou amb obrir un negoci. No es tracta 
només de vendre, sinó de formar part del dia a dia 
del barri, d’entendre’l i de respectar-lo. Els negocis 
que triomfen són aquells que saben connectar amb 
la seva gent, que s’integren i que es converteixen en 
alguna cosa més que un punt de venda.

El comerç de Sarrià es viu al carrer
En el meu article del mes passat parlava de com no 
tot passa per les xarxes socials. És cert que el món 
digital és imprescindible, però el comerç de barri 
no es pot permetre perdre el vincle amb el carrer. 
Perquè no és el mateix veure una bona campanya 
a Instagram que sentir l’olor de cafè acabat de fer o 
entrar al forn i que et rebin amb un “bon dia Marta, 
el de sempre”.

Hem de tornar a trepitjar el carrer, a viure’l, a crear 
experiències que facin que els veïns se sentin atrets 
per les botigues físiques. Una bona imatge de marca 
no només és un logotip bonic o un aparador ben dis-
senyat, sinó una experiència coherent, una història 
que convida a entrar i a quedar-se. És calidesa, auten-
ticitat i proximitat. Perquè no només compra amb la 
cartera (ara ja amb el mòbil), sinó també amb el cor.  
MARTA ROYO ESPINET ÉS PUBLICISTA I CEO DE MOSAIKING COMUNICACIÓ.

EL RACÓ DE LA ROYO

Sarrià aixeca la persiana
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Els valsos Boston 
de Clifton Worsley

Teresa Cunillé rep la 
Medalla Centenària de 
la Generalitat: “He fet 
coses molt maques”

La comissió de la Festa 
Major de Sarrià fa una 
crida a la participació de 
voluntaris: 
“Ens falta relleu”

JESÚS MESTRE
Darrere del malnom de Clifton Wors-
ley s’amaga un personatge ben interes-
sant que enguany fa el centenari de la 
seva mort. És Pere Astort, un compositor 
i propietari d’una botiga d’instruments 
musicals a la Barcelona de les primeres 
dècades del segle XX. El musicòleg Joan 
Montón va conduir i comentar un con-
cert molt amè i de qualitat interpretativa, 
amb la presència de la soprano Mireia 
Tarragó i del pianista Xavier Garcia Car-
dona, a l’Acadèmia Barcelona Concer-
tante, a les Tres Torres, el 8 de febrer.

El concert va repassar obres d’Astort 
com Tres cançons catalanes, de 1895, 
encara amb influència de la Renaixença, 
però especialment es va centrar en el 
repertori de consum i entreteniment 
amb peces com els Boston vals, fox-
trots o ragtime, compostos durant les 
dècades de 1910 i 1920 que, signades 
per Clifton Worsley, van tenir un gran 
èxit tant a Barcelona com a París i altres 
ciutats europees. A Pere Astort, com a 
empresari amb botiga oberta al Passeig 
de Gràcia, El Arte Musical, li arribaven 
i venia partitures procedents d’arreu 
del món, que li permetien estar al dia 
de les modes musicals. Se l’ha de con-
siderar un dels introductors d’aquests 
temes nord-americans i un dels pio-
ners del jazz a Barcelona, que va tenir 
un gran èxit en el Paral·lel barceloní de 
l’època, un espai de lleure reconegut 
a tot Europa. Aquests valsos o ragtime 
van aconseguir grans tiratges i van ser 
interpretats per les millors orquestres 
del món.

El concert concebut per Montón ha 
ajudat a recuperar de l’oblit un compo-
sitor que després de la seva mort es va 
anar difuminant, tot i que la seva obra 
va durar molt més. Ens recorda aquesta 
dinàmica Barcelona de principis del 
segle XX, que tenia en el Paral·lel un cen-
tre internacional de l’entreteniment. 

EL JARDÍ
L’actriu Teresa Cunillé va rebre, el 18 de 
febrer, la Medalla Centenària de la Gene-
ralitat de Catalunya, en reconeixement 
de la seva vida i trajectòria professional. 
El Palau Marc, la seu del Departament de 
Cultura, va acollir una cerimònia festiva, 

on es van reunir amics i familiars de l’en-
torn creatiu de l’actriu.

En declaracions als mitjans de comu-
nicació, Cunillé va assegurar que la 
professió li havia donat molts records 
“preciosos”. “Jo des que tenia 14 anys 
que vaig començar amb el meu pare, la 
meva vida sempre ha sigut el teatre. He 
fet coses molt maques en teatre, molt”, 
va recordar Cunillé. A banda, la conse-
llera de Cultura, Sònia Hernández, va 
agrair l’aportació de l’actriu a l’entramat 
cultural català.  “Teresa Cunillé forma 
part d’aquesta generació que es van 
obrir pas en diversos àmbits de la nos-
tra vida quotidiana i van contribuir a nor-
malitzar la presència i la participació de 
la dona en tots i cadascun dels espais”, 
va concloure. 

NATALIA AVELLAN
Amb només set integrants i diverses tas-
ques sense cobrir, la comissió de festes 
del Roser necessita ampliar l’equip de 
voluntaris per afrontar la pròxima Festa 
Major de Sarrià que, com cada any, se 
celebrarà a l’octubre. Per aquest motiu, 
van decidir convocar la primera reunió 
oberta de l’edició 2025, el 13 de gener 
a les 20 h al Centre Cívic Casa Orlandai, 
per donar la benvinguda a tots aquells 
interessats a formar part de la comissió.

“Atenció! Atenció! Sarrianencs i sar-
rianenques! Voleu participar i conèixer 
com s’organitza una festa major des de 
dins? Teniu ganes de fer vida al barri?”, 
deia el missatge que feien córrer a través 
de les xarxes socials. A banda de donar a 
conèixer la mala salut per falta de mans 
que pateix en aquest moment la comis-
sió de festes, la trobada també va servir 
per presentar detalladament totes les 
subcomissions que la integren i les tas-
ques que es realitzen en cada una d’elles. 
Durant la presentació també es va anun-
ciar una nova proposta de seguretat, a 
càrrec de la comissió de concerts, per 
tal de millorar l’espai i afavorir la convi-
vència veïnal. 

A la sessió van assistir-hi set veïns 
interessats a formar part de l’equip de 
voluntaris. Tots ells van demanar que 
se’ls compartís l’acta de la reunió, jun-
tament amb el material de suport de la 
presentació, per acabar de rumiar la seva 
decisió. “L’únic requisit per a presentar-te 
com a voluntari és que t’agradi el pro-
jecte”, explica Berta Julià a El Jardí, mem-
bre de la comissió de festes del Roser. 
Ara per ara, la crida a la participació 
encara continua, de cara a la pròxima 
Festa Major de Sarrià.

Falten mans per portar les xarxes soci-
als i la publicitat

La gestió dels concerts, el control de 
l’economia, la supervisió de les infra-
estructures o la coordinació de les 
activitats culturals són algunes de les 
nombroses tasques que es duen a terme 
des de la comissió. Tanmateix, malaura-
dament, s’ha anat reduint la quantitat de 
voluntaris que se’n fan càrrec, fins a ser 
només set persones. “Ens estem trobant 
amb un problema de falta de relleu”, afe-
geix Julià. A causa de la reestructuració i 
els moviments interns, hi ha dos càrrecs 
que actualment han quedat desatesos: 
l’administració de les xarxes socials i el 
control de la publicitat. “Tot i que qualse-
vol mena d’ajuda és benvinguda, són els 
dos llocs que ens agradaria cobrir, com 
més aviat millor”, recalca Julià. 

D’una banda, les xarxes socials supo-
sen una eina fonamental per a la comis-
sió, ja que els permet donar-se a conèixer 
entre el veïnat del districte. La persona 
encarregada d’aquesta tasca s’ha d’as-
segurar de fer fotos dels actes, publicar 
els cartells i informar de tot l’essencial. 
D’altra banda, fer-se càrrec de la publi-
citat suposa conservar una relació amb 
els diferents comerços i entitats del barri, 
els quals ajuden econòmicament a man-
tenir la festa major de Sarrià.

La comissió de festes del Roser es 
reuneix quinzenalment i, a partir del 
mes de maig, es troba cada setmana. 
Un cop arriba la Festa Major, els horaris 
s’organitzen de tal manera que tots els 
membres de l’organització poden tenir 
descansos. A més, els nous voluntaris 
en tot moment estan tutelats pels més 
veterans, que fa anys que hi són al cap-
davant. 
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Re-Escriure la història, l’exposició d’Eulàlia Llopart al 
Pere Pruna que dona protagonisme al procés creatiu

NATALIA AVELLAN
Al llarg dels segles, la musa ha estat retra-
tada com una presència silent al taller 
dels artistes. De la mateixa manera que 
els esborranys, els motlles i els esbossos, 
que el seu lloc mai ha estat les sales dels 
museus. En canvi, aquest cop, el procés 

creatiu pren el protagonisme a Re-Es-
criure la història, l’exposició de l’artista 
Eulàlia Llopart, que es va estrenar el 13 
de febrer i es podrà veure fins al 15 de 
març al Centre Cívic Pere Pruna. 

“Històricament, sempre ha estat l’es-
tampa el que s’ha exposat. Jo, des de 

fa uns anys, em vaig començar a inte-
ressar en les matrius com a peça defi-
nitiva”, explica a El Jardí l’artista, que 
celebra la possibilitat d’error com una 
oportunitat d’evolució artística. L’exposi-
ció mostrarà una quinzena de “xilo-ma-
trius”, terme que s’ha inventat Llopart 
per anomenar la tècnica que hi ha dar-
rere d’aquest tipus de gravat fet sobre 

fusta. Totes elles comparteixen el mateix 
format i un fil conductor comú, el color 
vermell com a representació de binomis 
contradictoris, com la violència i la pas-
sió. Llopart busca generar un impacte en 
els veïns que passegin pel Pere Pruna i 
convidar a debatre al voltant de qüesti-
ons com l’ecofeminisme, el relat històric 
i el valor del fracàs. 
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EL JARDÍ
La Casa Orlandai, espai cultural i comuni-
tari de referència a Sarrià, celebra el seu 
18è aniversari amb una setmana d’acti-
vitats obertes a tot el veïnat! 

Des de la seva transformació en cen-
tre cultural l’any 2007, la Casa ha esde-
vingut un punt de trobada clau per a 
la vida associativa i cultural del barri. 
Ocupa un edifici singular que ha tingut 
múltiples usos al llarg de la seva histò-
ria: des d’una residència privada a l’inici, 
l’Escola Talitha, una proposta educativa 
per a nenes en l’època franquista. Poste-
riorment, aquest projecte pedagògic 
va donar pas a l’Escola Orlandai — que 
enguany celebra el seu 50è aniversari! 
—  abans de convertirse en un centre 
cultural gràcies a la mobilització veïnal 
que van liderar els Amics i Amigues de 
la Casa Orlandai des del 2002. 

L’equipament forma part de la Xarxa 
de Centres Cívics de Barcelona i està 
gestionat per l’Associació Cultural Casa 
Orlandai (ACCO), una entitat sense ànim 
de lucre que promou activitats culturals, 
educatives i socials amb la implicació 
activa del veïnat. Formen part de l’enti-
tat 250 socis individuals i una trentena 
d’entitats. Amb una programació diversa 
i inclusiva, la Casa ha esdevingut un cen-
tre neuràlgic per a la dinamització soci-
ocultural de Sarrià, impulsant projectes 
de memòria històrica, sostenibilitat i cul-
tura popular, i nombroses iniciatives col-
lectives, fomentant la creació cultural i el 
compromís social, i s’ha consolidat com 
a un referent en la gestió cívica d’equi-
paments públics. 

Des de l’inici, la programació ha estat 
estructurada en cicles, conduïts i dina-
mitzats per veïnes i entitats, que han 

estat actius durant molt anys com els 
Cafès Científics o els Cafès Literaris, Les 
Veus de La República, L’Òpera entre 
Bambolines, L’Imperdible del Diven-
dres, les Matinals Infantils o el Cicle de 
Nadons, entre d’altres. Sempre hi han 
estat presents l’art i la cultura com a 
motor de transformació social, fomen-
tant una mirada crítica.  

Són diversos els projectes dinamit-
zats, impulsats o acompanyats des de 
l’entitat com l’Espai Gardenyes, Defen-
sem Can Raventós, l’Impuls de l’Econo-
mia Social i Solidària, el Taller d’Història 
de Sarrià, el Banc del Temps de Sar-
rià-Sant Gervasi, o la Festa de la Prima-
vera, entre d’altres. Actualment, també 
forma part del comité activador de 
la Comunalitat Urbana La Drecera de 
Sarrià-Vallvidrera. 

L’aniversari de la Casa és el dia més 
esperat de l’any, ple de retrobades boni-
ques amb totes les persones que heu 
fet possible i heu crescut amb aquest 
projecte. 

«Una celebració amb activitats per a 
tots els públics»

Per commemorar aquest aniversari, la 
Casa Orlandai ha organitzat una progra-
mació especial la setmana del 5 d’abril, 
amb activitats pensades per a tots els 
públics. L’Associació Cultural Casa Orlan-
dai convida el veïnat a participar i gau-
dir d’aquesta celebració dels 18 anys de 
gestió comunitària.

Programació de la celebració:
Dimecres 2 d’abril
•  Laku Media: Un xou de comèdia en 

català.
Dijous 3 d’abril
•  Aires Poètics celebra l’aniversari: Tobetta, 

espectacle de poesia i electrònica.
Dissabte 5 d’abril
•  11 - 14 h: Activitats infantils amb Tre-

pitgem fusta.
13 h: Clàssic vermut amb Jazz Class Jam.
14:30 h:  Paella associativa oberta a 

tothom.
16:30 h: Quinto de sobretaula.
19 h: Espectacle sorpresa ple de diversió.
21 h: Concert amb Golden Beat.
23 h: PD amb Cara B.

Amb aquesta programació, la Casa 
Orlandai reafirma el seu compromís amb 
la comunitat i convida tothom a parti-
cipar en una celebració que simbolitza 
anys de cultura, convivència i acció col-
lectiva al barri de Sarrià. Us hi esperem! 

Més informació: casaorlandai.cat  

La Casa Orlandai celebra el seu 18è aniversari amb 
una programació plena d’activitats



@LaDreceraSv @ladrecerasv
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Promou i finança: Amb la col·laboració:

JENN DÍAZ
El feminisme, com tot, té biaixos. Quan 
als anys setanta el feminisme va sor-
tir dels espais tancats i va començar 
a escampar-se per l’esfera pública, la 
veu més forta sempre tenia el mateix 
aspecte. Les feministes que van ser escol-
tades per primer cop eren blanques, bur-
geses, amb un nivell de formació per 
sobre de la mitjana, presumptament 
heterosexuals. Parlaven, com Betty Fri-
edan, dels problemes que tenien elles 
com a dones blanques, burgeses, amb 
formació i heterosexuals. És a dir, de la 
desigualtat entre homes i dones, de no 
poder accedir a certs espais de poder, 
de quedar-se a casa fent les tasques, de 
no tenir independència econòmica. Al 
mateix temps, hi havia milers de dones 
que no es podien permetre el luxe de 
preocupar-se de tot això, que sentien 
que el feminisme no venia a solucionar 
res en les seves vides. Sense menystenir 
els problemes de les feministes burgeses, 
les dels marges van voler fer una esmena 
al feminisme majoritari de l’època.

Un dels grups que va prendre més 
força, en contraposició al feminisme 
burgès, van ser les dones negres. En la 
seva majoria, també pobres. bell hooks 
va ser una de les crítiques més recone-
gudes, fins al dia d’avui. Aquests dies, 
rellegint Del marge al centre, prenc nota 
d’un aspecte que em sembla essencial: 
la seva crítica a la concepció de la comu-
nitat. bell hooks assenyalava com moltes 
dones blanques de classe mitjana i alta 
van abraçar el feminisme com un espai 
de germanor. Veien en el feminisme una 
comunitat. Les dones negres, proletàries 
i del sud global, però, ja habitaven tradi-
cions col·lectives de suport mutu i resis-
tència. Les dels marges ja feia estona que 
havien entès el poder i la importància 

de la comunitat. Mentre les Friedans se 
sentien aïllades a casa en la mística de 
la feminitat, les marginades ja tenien 
una comunitat que les sostenia. Plena 
d’entrebancs, misèria i violència… però 
comunitat. Per això el feminisme negre 
és inspirador, i per això el feminisme del 
segle XXI beu de les teories interseccio-
nals d’aleshores.

El feminisme, en la seva arrel més radi-
cal, no és només una lluita per la igualtat 
de drets entre homes i dones, sinó un 
desafiament frontal a l’individualisme 
burgès i urbà que ens ha aïllat i ens ha 
fet vulnerables davant del capitalisme 
i el patriarcat. Moltes hem trobat en el 
feminisme una resposta, també, a com 
volem vincular-nos: amb les nostres veï-
nes, les nostres amigues, la gent amb qui 
ens creuem pel barri, amb qui comprem 
al mercat o compartim autobús. El femi-
nisme és també una proposta per sobre-
viure juntes. És normal que les burgeses 
estiguessin contentes, aleshores, de tro-
bar una tribu al voltant del feminisme. I 
és normal que les que ja tenien la seva 
pròpia volguessin el feminisme per radi-
calitzar la intervenció política de les seves 
vides. Per al 8M i el feminisme del 2025, 
però, ho necessitem tot. 

Durant dècades, en les prioritats del 
feminisme hegemònic hi havia l’eman-
cipació des d’un punt de vista d’inde-
pendència econòmica i personal, reduint 
la llibertat a tenir una feina ben remu-
nerada, un habitatge propi i una vida 
autònoma. Totes aquestes fites, que van 
ser importants en el moment en què les 
dones no tenien dret a tenir drets, eren 
reivindicacions més que legítimes. Ara, 
però, i la pandèmia en va ser una petita 
mostra del que pot venir en el futur —
crisi climàtica, macabres a les instituci-
ons, populisme com a resposta a tot—, 

no ens podem quedar en aquesta pan-
talla. La llibertat no és una fita individual: 
no et salvaràs tu sola sense la teva veïna. 

Aquestes línies, amb l’excusa que ens 
brinda el 8M cada any, és una crida. A 
que t’associis. A que participis de les ini-
ciatives del teu barri. A que no et miris les 
concentracions contra l’especulació de 
l’habitatge des de casa teva. A sortir per 

drets que per a tu, potser, són ja una rea-
litat. És una crida a que defensis la comu-
nitat com a resposta revolucionària. No 
amb la nostàlgia dels que volen que les 
dones tornem a la llar, sinó d’aquelles 
que van teixir des de la llar una supervi-
vència comunitària. És una crida a que 
t’alcis i ho facis com en els jocs infantils: 
per tu i les teves companyes. 

Dia Internacional de les Dones
Sobreviure juntes: comunitat o barbàrie

Agenda
LA DRECERA ET CONVIDA:

LA VAGA DE LLOGUERS A 
BARCELONA EL 1931
7 de març, 18:30h.
Biblioteca Collserolla-Josep Miracle, 
Vallvidrera.
Xerrada a càrrec de Manel Aisa i José Luis 
Oyón.

3A CAMINADA DEL DIA DE LA DONA
9 de març.
9h sortida des del carrer Hort de la 
Vila, 46, i 9:30h sortida Plaça Pep Ven-
tura (Parada del Funicular Vallvidrera 
Superior).
Activitat gratuïta. Cal inscripció prèvia.

FESTA DE LA PRIMAVERA
15 de març, 10h.
Espai Gardenyes
Tallers, contacontes, concert de “La Mare 
del Tano”, i vermut.

ECODIUMENGES. LA BASSA DE 
L’ORENETA TORNA A LA VIDA
23 de març, 10h.
A càrrec d’Eduardo Saiz, biòleg
Punt de trobada: Parc Castell de l’Oreneta 
(aparcament escoles Tàber).

Pots consultar el detall de les activitats a: ladrecera-sv.cat/agenda/



ELSA COROMINAS
Recordo molt bé aquell dia. Sortint de 
la reunió setmanal d’equip vam anar a 
fer un cafè al bar de sempre i em vaig 
inventar la història que va suposar un 
abans i un després. Els vaig explicar que 
creia que ens havien canviat el cap per 
una altra persona, que no era ell. Primer 
es pensaven que feia broma però em 
van veure insistent i donant detalls que 
confirmaven la meva estrafolària tesi i 
van anar convencent-se. 

L’havia vist dirigint-se a la seva secre-
tària de manera brusca i agressiva uns 
dies abans. Estava aterrida. Era de nit 
i ells no em van veure però vaig pre-
senciar l’escena des del meu despatx 
amb el llum apagat; havia tornat a pujar 
en adonar-me que m’havia deixat el 
mòbil, llavors vaig veure com ell l’abra-
çava desprevingudament per darrere i 
la forçava a besar-lo. No vaig tenir for-
ces ni per sortir a defensar-la ni per 
quedar-me a veure què més passava, 
vaig fugir i en arribar al carrer la por i 
la culpa se’m van enganxar com una 
capa de cola i crec que encara avui no 
me l’he acabada de treure de sobre. La 
secretària no va tornar a aparèixer, pri-
mer va estar uns dies de baixa, ens van 

dir, i després se suposava que havia 
trobat una nova feina. I a l’oficina el 
ritme frenètic de feina seguia i jo no 
sabia com expressar el terror que em 
produïa haver vist aquell home com 
un monstre i la por atroç que sentia 
en pensar que altres dones de l’equip 
estàvem en perill. Va ser llavors quan, 
després de nits de mal dormir i de mal-
sons i neguits, aquell dia em vaig inven-

tar la història, que ell era una altra 
persona, moguda per la 

incapacitat de 

saber com abordar la situació. Va sor-
gir no sé ni com, era la meva manera 
d’advertir l’equip que hi havia un motiu 
d’alerta, se’m va ocórrer de manera 
espontània dir que no el reconeixia, 
que des de la seu central de l’empresa 
havien enviat un altre individu per subs-
tituir-lo. I ja no vaig poder abandonar 

la història, que va créixer i va ser assu-
mida per bona part de l’equip, set de 
deu n’estaven convençuts, i donaven 
arguments que reafirmaven el meu 
convenciment. 

Vaig entrar llavors en una mena de 
cursa per fer creure que aquell home 
havia estat substituït per una altra per-
sona, mirant de convèncer caps d’altres 
departaments, companys d’altres sec-
cions quan coincidíem en ascensors o 
passadissos, segurament en un deliri 
per voler que em donessin la raó, que 
certifiquessin la meva història, però 
en general fora de 
l’equip 

ningú no em creia. Atribuïen els can-
vis que jo enumerava al seu caràcter, 
a la crisi global que tenia les borses en 
alerta, al canvi climàtic que afectava 
indirectament el creixement del negoci. 
Deien que ja se li passaria, que tingués 
paciència, que els cicles empresarials 
eren transitoris, i em miraven cada 

vegada amb major desconfiança, com 
si fos jo la que tenia el problema. El meu 
psicòleg va ser el primer a confron-
tar-me, deia que jo tenia “un problema 
d’acceptació” i feia creure al meu marit 
que el meu desvari era una depressió i 
que veia monstres inexistents. 

Em va començar a tractar com a una 
malalta mental. “Tranquil·la, calma’t” 
em deia cada vegada que reprenia el 
tema. Va ser en aquesta època que vaig 
començar a somiar que el meu veritable 
cap, el que jo coneixia abans de presen-
ciar l’agressió, estava en un pou, a molta 
profunditat, cridant i arrossegant-se, 
tractant d’aconseguir la llum. Em des-
pertava odiant la persona que havia 
ocupat el seu cos i això feia que s’instal-
lés a la feina un ambient hostil i violent. 
Era insuportable, irrespirable! Un dia 
a l’hora de dinar vaig voler arrencar-li 
amb un ganivet l’esperit dolent que 
portava dins, però ho no vaig encertar, 
es va escapar i alhora que ell fugia va 
començar la meva decadència vital. Van 
pensar que l’ havia volgut matar, quan 
jo solament pretenia alliberar la besti-
ola que l’habitava, alliberar-nos. Vaig 
ser repudiada i menyspreada per tots i 
em van tancar en aquest psiquiàtric del 
qual ja sé que no sortiré mai. En reali-
tat, vaig embogir en entrar, quan em 
vaig adonar que aquest lloc era el pou 
del qual jo no aconseguiria escapar. 
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N O M E N C L À T O R 

Carrer de la Ciutat de Balaguer
JESÚS MESTRE
El carrer de la Ciutat de Balaguer 
comença a la ronda del General 
Mitre i arriba fins al carrer de Bigai. 
Antigament es coneixia com a carrer 
de Babilònia. La urbanització del carrer 
estava dins dels terrenys de la finca de 
Can Mandri, que a finals del segle XIX 
eren propietat de Josep Garriga. La part 
alta del carrer coincidia amb la riera de 
Mandri, cosa que va retardar la urba-
nització fins entrat el segle XX. Cap al 
1930, quan el carrer es coneixia com 
a Babilònia, ja estava urbanitzat fins 
al carrer del Bisbe Sivilla, i s’hi cons-
truïen cases de poble, semblants a les 
del carrer del Camp, però també algu-
nes torres entre els carrers d’Arimon i 
Sant Màrius. La urbanització del carrer 
es completà a la Postguerra, coincidint 
amb el canvi de nom del carrer, el 1948, 
a petició de l’Ajuntament de Balaguer.

Al carrer de Babilònia, número 2, 
cantonada amb Illes i Vidal, hi havia 
la Sociedad Coral Lira Casolense, un 
dels locals socials i de festes més popu-
lars de Sant Gervasi on es feia teatre, 

concerts, balls i altres activitats. També 
era un punt de referència en les festes 
majors de l’època. Va desaparèixer 
amb la Guerra Civil. En aquest carrer 
hi va néixer i viure durant molts anys 
la pianista Maria Canals (1914-2010), 
fundadora del Concurs Internacional 
d’Execució Musical Maria Canals de 
Barcelona, el 1954. També hi ha una de 
les seus de l’Escola Superior de Disseny 
i Art Llotja, a la cantonada amb el car-
rer Sant Màrius.  

L’hort del senyor Laplana, entre el carrer 
Ciutat de Balaguer, al fons, i el carrer Mandri, 
els anys cinquanta, on encara hi havia camps i 
horts. Autor desconegut, foto cedida per Teresa 
Laplana Balaguer.

L’àvia Harris i l’àvia Victorie

Aprofitant que el 8 de març és el Dia 
Internacional de la Dona Treballadora, 
hem volgut dedicar la ressenya d’aquest 
mes a dues novel·les de dues dones que 
reivindiquen les figures de les àvies.

L’autora de les Antilles, Maryse Condé, 
narra a Victoire. La madre de mi madre 
-publicat per editorial Impedimenta, 
amb traducció de Martha Asunción 
Alonso- la fascinant vida de la seva àvia 
materna, una dona que es va convertir 
en una llegenda a l’illa de Guadalupe pel seu extraordinari talent per la cuina. 
Entre l’autobiografia, els mites i la imaginació, Condé fa un homenatge a la 
seva àvia, a les dones que s’han ocupat de feines considerades humils amb 
amor i orgull i a la mescla de cultures que existeix a la seva illa natal.

Dins de la seva tasca de recuperació de l’autora nord-americana Willa Cather, 
l’editorial artesana Cal Carré acaba de publicar el relat L’àvia Harris, en traduc-
ció d’Esther Tallada. A través d’ella veurem el naixement d’un país, els Estats 
Units, i una generació de dones, les pioneres, que van lluitar tota la seva vida 
per trobar un lloc al món que poguessin anomenar llar, perquè les seves filles 
primer, i les netes després, aconseguissin accedir a una vida millor que les 
seves, obrir camins a les dones que les segueixen.

En ambdós casos, dues cartes d’amor que reten homenatge a les àvies, que 
ens han ajudat a ser qui som.  

Llibreria Casa Usher, al c/ Santaló entre Calaf i Rector Ubach, molt a prop 
del mercat.

LES RESSENYES DE LA CASA USHER
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L’escultor, la model i el fotògraf

CARLES ROMANÍ
La fotografia que dona peu a aquest arti-
cle, més que no l’acompanya, forma part 
d’una sèrie de mitja dotzena d’imatges 
captivadores que ens endinsen en l’at-
mosfera d’una escena que no sempre ens 
és donat contemplar: el temps que sem-
bla aturar-se durant el procés creatiu, la 
immobilitat de la model, les mans de l’es-
cultor treballant el fang, en un taller que 
imaginem en silenci... Una escena plàcida 

−només hi intuïm tensió en la concen-
tració de l’artista− que podem fixar en 
una data i un lloc ben concrets: el 30 de 
març de 1948, a la casa taller que l’es-
cultor d’arrels noucentistes Martí Llau-
radó Mariscot (Barcelona, 1903-1957) es 
va fer construir el 1944 a la cruïlla dels 
carrers Vergós i Escoles Pies. Llauradó, 
que compta amb diverses obres diposi-
tades al MNAC, va ser membre del Grup 

d’Artistes Independents i professor a l’Ins-
titut Escola, i va obtenir al llarg de la seva 
carrera moltes distincions −com la pri-
mera medalla en l’Exposició Nacional de 
Belles Arts de Madrid de 1934−, a més 
del reconeixement públic pòstum que 
representa donar nom a una placeta a 
les Tres Torres, a prop d’on va viure els 
últims anys de la seva vida. 

En el “mediterranisme” de Llauradó 
hi van influir els seus mestres, especial-
ment Joan Rebull, l’autor de la cèlebre 
Maria Rosa (1935), el bust en pedra poli-
cromada d’una nena pentinada amb tre-
nes... i és Maria Rosa el nom de l’adolescent 
pentinada amb una trena diadema que, 
tretze anys després, amb aparença rela-
xada i serena, deixa treballar l’escultor. Es 
tracta de Maria Rosa Godes (Barcelona, 
1933-2024), que aleshores té quinze anys, 
nascuda al carrer Bertran i veïna de Sant 
Gervasi de tota la vida, i que al cap dels 
anys es convertirà en “una dona vital i ale-
gre i una excel·lent escriptora de relats” 
(vegeu El Jardí de Sant Gervasi i Sarrià 
del juny de 2024). Amb formació musi-
cal i pictòrica, la vocació primerenca per 
l’escriptura es va consolidar en les obres 
publicades en la maduresa (Contrapunts, 

de 1993, és el primer llibre de contes), com 
també en les ocasionals col·laboracions en 
aquest mateix diari. 

Però qui hi ha darrere la càmera? A qui 
ha obert la porta l’escultor perquè ens 
reveli la intimitat del procés creatiu?, qui és 
aquest fotògraf que tampoc sembla des-
torbar la jove model?... Doncs és el pare de 
la Maria Rosa, el reconegut fotògraf Emili 
Godes Hurtado (Barcelona, 1895-1970), 
representant del moviment artístic Nova 
Objectivitat, sorgit en el període comprès 
entre les dues guerres europees. Va dedi-
car-se a la fotografia artística, a la indus-
trial i científica, i a partir dels anys vint va 
treballar en el cinema: en foto fixa per a 
diversos rodatges, o com a documenta-
lista, cas de la pel·lícula documental sobre 
l’Exposició Internacional de Barcelona. Ins-
titucions com el MNAC, el Museo Nacio-
nal Centro de Arte Reina Sofía o l’Institut 
d’Estudis Fotogràfics de Catalunya dispo-
sen d’obra seva.

Aquell dia, doncs, van coincidir al taller 
−un gran estudi en un habitatge petit− tres 
persones de sensibilitats artístiques ben 
diferents, totes elles igualment impres-
cindibles per a compondre unes imatges 
elegants, d’una bellesa innegable.  

VEÏNS DEL SARRIÀ DESAPAREGUT

L’escultor Martí Llauradó en el procés de modelar el bust de Maria Rosa Godes.  
Autor: Emili Godes. Col·lecció familiar Godes.



CARLOS TICÓ
En un racó de Kènia, cent nens tenen 
l’oportunitat de créixer amb més opor-
tunitats gràcies a BAMBA, l’ONG fundada 
per la mallorquina Rocío Oliver. El pro-
jecte va néixer fa 15 anys quan, en un 
viatge que no pretenia ser de voluntariat, 
la Rocío va descobrir una petita iniciativa 
gestionada per una parella local, però 
amb pocs recursos. “Aquest projecte ja 
estava muntat, però amb un altre nom, 
i no estava gaire ben gestionat, perquè 
no tenien recursos i només ho portava 
una parella de nadius, amb els quals em 
porto molt bé encara”, explica a El Jardí.

En veure la situació, va decidir que-
dar-s’hi i ajudar, creant una estructura 
que permetés donacions mensuals. 
“Vaig voler contribuir muntant una asso-
ciació per poder fer donacions men-
suals”, afegeix. Així va néixer BAMBA, 
un nom que fusiona dues cultures: la 
paraula evoca el primer material que 
va enviar als infants (sabates), i alhora 
prové del suahili “kubamba”, que signi-
fica fer bonic.

Els anys han passat, però l’energia i la 
implicació de la Rocío no han minvat. “Fa 
15 anys vaig muntar aquest projecte i ara 
encara hi vaig sovint”, diu amb emoció. 
L’ONG proporciona àpats i escolarització 
a cent nens que, per normativa gover-
namental, no poden dormir al centre. 
“Per culpa de l’alta corrupció que hi ha 
a Kènia, el govern fa un parell d’anys va 
imposar una llei que deia que els nens no 
podien dormir a les fundacions no públi-
ques. Aleshores, només van a passar-hi 
el dia”, explica Francesc Salinas, parella 

de la Rocío i exjugador del CP Sarrià.
Però BAMBA no només ofereix educa-

ció i menjar, sinó que també obre portes 
cap al futur. Un dels primers nens que 
van acollir ha aconseguit una carrera 
d’informàtica i treballa a Saragossa. Un 
altre, que va passar per BAMBA, ha estat 
medallista olímpic a París, i un tercer es 
dedica a fabricar pròtesis per a persones 
que han perdut extremitats. “Intentem 
donar un futur bo a tots els nens, i quan 
creixen i han assolit aquestes fites de 
vida, ells també ajuden els altres nens 
a cercar un futur. Tots cooperen”, diu 
la Rocío.

El paper de l’esport i la connexió amb 
el CP Sarrià
Després de la pandèmia, la Rocío va 
voler introduir l’esport a la fundació, i 
aquí el CP Sarrià va jugar un paper fona-
mental. “És important que els nens facin 
esport d’equip. A més de ser sa, és una 
cosa que els ajuda també a socialitzar”, 
destaca la fundadora de BAMBA. Aquest 
vincle entre Sarrià i Kènia va créixer quan 
el Francesc va impulsar l’enviament de 
material esportiu del CP Sarrià cap a 
l’ONG. “Un dia, vam decidir fer una cam-
panya amb el CP, on jo vaig jugar i on 
tinc un nebot que juga, i em van donar 
samarretes, velles i noves, que jo mateix 
vaig dur a la ONG; i ara hem fet un altre 
enviament de botes”, explica ell.

Aquesta iniciativa ha permès que 
un equip de futbol kenià jugui amb la 
samarreta i les botes del CP Sarrià, un 
gest simbòlic però amb gran impacte. 
“Jo m’emociono quan veig els nens tan 

contents de rebre roba i de poder anar 
a l’escola”, confessa la Rocío. Tanmateix, 
per a ella és una cosa molt normal: “Per 
a mi no és cap sacrifici. Ajudar aques-
tes persones em surt de dins i no em 
costa gens”. A més de la col·laboració 
del CP Sarrià, altres entitats, com l’Es-
panyol, hi han aportat material, encara 
que les botes de futbol han estat més 
difícils d’aconseguir. Per això, BAMBA 
continua recollint donacions d’equipa-
ment esportiu.

L’ONG ha tirat endavant gràcies a 
la solidaritat de moltes persones, i el 
suport de campanyes com “1 euro, 1 
maó”, que va permetre construir habi-
tatges per als infants. “Sempre és costós 
començar un projecte d’aquesta mena. 
Van fer una campanya per a tots els que 

hi volguessin contribuir: 1 euro, 1 maó. 
Això va funcionar bé i gràcies a aquestes 
donacions van poder construir cases”, 
explica en Francesc.

Encara que ell no es considera una 
peça clau de BAMBA, la seva implicació 
ha estat decisiva per difondre el pro-
jecte i fer-lo créixer. “Jo realment no hi 
tinc cap tasca, però intento parlar molt 
d’aquest projecte, perquè admiro la 
Rocío i em sembla increïble que pugui 
fer tot el que fa des d’aquí”, reconeix.

Amb accions com aquesta, BAMBA 
demostra que amb petits gestos es 
poden canviar vides. L’esport, l’educa-
ció i la solidaritat es donen la mà en una 
iniciativa que, des de Sarrià fins a Kènia, 
continua fent bonic el futur de molts 
infants.  

BAMBA: Quan la solidaritat i l’esport transformen vides
L’ONG vinculada al CP Sarrià ofereix educació, alimentació i la possibilitat de practicar esport 
a infants de Kènia
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CRISTINA JUNYENT
Dins nostre duem la història evolutiva 
dels nostres ancestres. En l’anatomia, en 
la genètica i durant el desenvolupament. 
Des de l’aparició dels primers amfibis, ara 
fa uns 400 milions d’anys, fins a la dels 
primers mamífers, ara en fa 200, una sèrie 
de canvis ens han fet com som. No només 
en els ossos, també en la forma en què 
els nervis es distribueixen pel nostre cos.

Fa més de 150 anys, el científic bri-
tànic Richard Owen va veure la relació 
entre les extremitats dels quadrúpedes. 
L’aleta d’una balena, la pota d’una tor-
tuga, l’ala d’un rat-penat o el braç humà 
poden semblar molt diferents; però el 
patró és el mateix: un os, dos ossos, 
molts ossos. Són diferents adaptacions 
a fer funcions diferents. Darwin va des-
cobrir-ne la causa: un ancestre comú en 
un passat remot.

L’ancestre dels quadrúpedes va ser 
un peix que, en sortir de l’aigua, es va 
enfrontar a un nou medi, hostil, on la gra-
vetat era superior i la disponibilitat d’oxi-
gen, diferent. Tiktaalik és el nom donat a 
un fòssil trobat al nord del Canadà, amb 
brànquies i pulmons alhora; escates i ale-
tes amb una mena de canell, de coll i de 
cintura. A les aletes s’hi troba el patró 
«un os, dos ossos, molts ossos». El coll 
els permetria de girar el cap per veure 
si l’assetjaven. I, fora de l’aigua, amb el 

canell maniobraven millor.
D’un peix pulmonat i amb potes com 

aquest van evolucionar els amfibis —que 
tornen a l’aigua a pondre ous— i, més 
tard, els rèptils, que van trencar els lli-
gams amb l’aigua. Un dels primers reptes 
que van haver d’enfrontar va ser preve-
nir que els ous s’assequessin. Van trobar 
un nou model que proveeix els embri-
ons d’un entorn aquós dins una mem-
brana que envolta l’embrió, l’amni, i ho 
van envoltar d’una closca. El rovell pro-
veïa la reserva. La innovació va permetre 
colonitzar la terra a serps, ocells, coco-
drils i tortugues, i, finalment, mamífers, 
amb una altra estratègia. 

La nostra pell és un altre recurs rèp-
til per evitar la dessecació. A diferèn-
cia de la dels amfibis, la pell dels rèptils 
té diferents capes de cèl·lules mortes 
que actuen de barrera protectora con-
tra l’evaporació —visible quan una serp 
muda la pell—. Nosaltres mantenim 
capes de cèl·lules mortes per evitar la 
dessecació; però, a diferència de la dels 
rèptils, la nostra pell té glàndules olioses 
que mantenen hidratada la capa exteriori 
la fan més suau al tacte.

Alguns rèptils van desenvolupar carac-
terístiques de mamífer. Fa 250 milions 
d’anys els rèptils tenien les dents sem-
blants a les actuals, amb les quals poden 
arrencar pedaços de carn i empassar-se’ls 

sencers. Diferenciar les dents va ser clau 
perquè els mamífers reptilians esdevin-
guessin màquines de depredar. Als late-
rals de la boca es van allongar les canines, 
amb què superaven la carcassa exterior 
de la presa i n’esqueixaven carn. Les cús-
pides de les dents posteriors van facilitar 
la masticació, cosa que permetia tenir 
millors digestions i més energia. L’oclu-
sió de les incisives ens permet menjar 
una poma.

Aquesta especialització va tenir un 
cost. Les serps tenen diversos jocs de 
dents que renoven al llarg de la seva 
vida. Nosaltres, només en tenim dos: la 
dentició de llet i l’adulta. Tot i potser no 
ser la solució òptima, ens proporciona 
una mossegada precisa. Si contínuament 
anéssim renovant les dents, seria difí-
cil fer-les encaixar en una bona oclusió. 
Això sí, les capes de dentina les fan més 
resistents.

La quarta gran extinció massiva, fa uns 
200 milions d’anys, va afectar la major 
part dels mamífers reptilians. Els supervi-
vents van haver de refugiar-se sota terra. 
Per moure’s a les galeries en la foscor, les 
vibrisses, com a òrgans tàctils, van jugar 
un paper crucial. Fa 50 milions d’anys, el 
pèl estès per tot el cos mantenia calents 
els cossos dels mamífers. 

Un altre canvi en l’evolució va ser 
l’oïda. La nostra sensibilitat auditiva ens 
permet de percebre un ampli rang de 
sons; des de grinyols d’alta freqüència 
fins a greus clams a gran distància. Tots 
els mamífers tenim a l’oïda mitjana els 
tres ossos més petits del cos; formen un 
petit sistema de palanca que converteix 
la vibració de l’aire en el so que sentim. 
L’oïda dels rèptils només en té un; men-
tre que a la mandíbula en tenen un de 

principal, on creixen les dents, i diversos 
més. Aquests altres ossos, tenen l’origen 
en els arcs branquials dels peixos, que, 
en els mamífers es van modificar de nou. 

La mandíbula dels mamífers s’havia 
transformat. L’os que sostenia les dents 
va créixer i es va unir al crani; els altres 
ossos van passar a ser redundants i es 
van fer petits. Però en lloc de desaparèi-
xer van adquirir una nova funció a l’oïda. 
A l’estrep —semblant al dels rèptils— el 
van acompanyar l’enclusa (incus, yunque) 
i el martell (malleus). És difícil determinar 
el moment del canvi, però s’han trobat 
en un animal de fa 195 milions d’anys. 
L’origen d’aquests ossos també es veu 
en els embrions, que repliquen l’evolu-
ció: els ossos de l’oïda mitjana comencen 
com a ossos de la mandíbula i després 
migren cap a la oïda. 

Un altre tret diferencial dels primers 
mamífers va ser un cervell un 50 % més 
gran —en relació amb la massa corpo-
ral— que el de qualsevol animal anterior. 
Quan, fa 195 milions d’anys, els dinosau-
res començaven a créixer i dominar, els 
mamífers eren petites criatures noctur-
nes que oloraven, oien i tocaven amb els 
seus bigotis. Processar tanta informació 
afavoria cervells grans. Van mantenir l’es-
til de vida de caçar de nit i amagar-se a les 
galeries de dia durant 130 milions d’anys. 
Només quan els dinosaures van desapa-
rèixer en la cinquena extinció massiva de 
fa 65 milions d’anys, els mamífers van 
tenir l’oportunitat d’emergir i florir. En 
ocupar els nínxols ecològics que havien 
quedat buits es van poder diversificar. És 
a dir, que, si no hagués estat pels canvis 
de peixos i rèptils, i per la desaparició 
sobtada dels dinosaures, nosaltres no 
hi seríem.  
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Jardins amagats al costat del cementiri de Sarrià

M. JOSEP TORT
Al costat sud-est del cementiri de Sarrià 
s’estén un gran espai enjardinat de titula-
ritat privada que s’inscriu entre els carrers 
Anglí, Doctor Roux, Pau Alcover i Dalma-
ses. Es tracta d’un jardí històric no catalo-
gat, que davalla fins a l’antic Torrent d’en 
Pomaret mentre dibuixa un conjunt botà-
nic i arquitectònic sorprenent. 

La història documentada d’aquest 
indret no recull informacions molt pre-
cises. Només hem trobat que aquesta 
finca, de gairebé 4.000 m2 de superfície 
va pertànyer des de l’any 1891 a Emí-
lia Bonifàs i Carreres, la qual va dema-
nar permís per a construir-hi una petita 
casa, al costat del cementiri.  Més tard, 
l’any 1896, la propietària va demanar 
autorització per a tancar el terreny que 
limita amb el torrent de Pomaret i, vint-
i-un anys després, l’any 1917, la mateixa 
propietària va encarregar al reconegut 
arquitecte Enric Sagnier i Vilavecchia 
(1858-1931) la construcció d’una nova 
casa al mateix lloc on es localitzava 
l’anterior.

És molt probable que en aquest perí-
ode es construïssin el conjunt d’ele-
ments arquitectònics que configuren 
el jardí històric, alguns dels quals foren 
necessaris per a salvar el gran desnivell 
de la finca i, tanmateix, per a canalitzar, 
sanejar i regular les possibles crescudes 
del torrent de Pomaret.

La casa, projectada per Enric Sagnier, 

es va llogar durant un període descone-
gut a l’escola Thau, que inicià les seves 
activitats l’any 1963. Hi ha referenciat un 
acte d’inspecció del col·legi l’any 1975. 
Més tard, l’any 1992 es va documentar 
un expedient de construcció de l’edi-
fici d’habitatges actual que es construí 
després de l’enderroc de la casa familiar 
d’Emilia Bonifàs .

Un jardí amb dos jardins
L’aspecte més rellevant d’aquests jardins 
rau en la seva particular arquitectura, 
que s’adapta i dona forma al costerut 
terreny de la finca, situada al costat d’un 
barranc erosionat en el decurs del temps, 
pel torrent de Pomaret. Un gran mur de 
contenció amb un desnivell d’uns 6 m 
d’alçada, crea una gran terrassa supe-
rior que alberga un bellíssim jardí con-
temporani molt ben cuidat. Una bonica 
balustrada al límit del barranc constitu-
eix un magnífic mirador per a contem-
plar, des de diferents punts de vista, la 
llera de l’antic torrent i l’imponent con-
junt arquitectònic d’accessos que dava-
llen fins a la llera del torrent, format per 
un laberint de rampes escales, placetes, 
brolladors i molts altres elements deco-
ratius. Un espai arquitectònic sumptuós, 
que ens remet als vells temps de la bur-
gesia barcelonina de principis del segle 
XIX , que s’emmirallava amb el poder i 
l’ostentació.  Un conjunt molt deteriorat 
pel pas del temps, però, que manté viu 
aquell deliciós encant de la decadència.

El jardí superior amb accés pel carrer 
Doctor Roux, ens descobreix un jardí de 
tall contemporani, que conté un conjunt 
de racons enjardinats de forma exqui-
sida i acuradament cuidats. Hi desta-
quen algunes espècies arbòries com 
uns vells pebrers bords situats a l’en-
trada de la finca, al marge d’un parterre 
entapissat d’heura, o l’altíssim cedre que 
s’eleva majestuós al bell mig d’una gran 
esplanada de gespa flaquejada per mar-
full, baladres, pitòspors, magnòlies, tro-
anes, i lledoners.

Darrere l’edifici residencial, on se situa 
una àrea de jocs infantils amb gronxa-
dors, s’enlaira majestuós un altíssim pi 
pinyoner centenari i, ben a prop un con-
junt de til·lers que refresquen l’ambient 
a l’estiu amb la seva generosa ombra.

Al final d’aquesta àrea infantil, una 
rampa esgraonada flanquejada per 
xiprers i algun arbre ampolla davalla fent 
giragonses cap a la llera del torrent, on 
s’enlairen alineats dues fileres de vells 
plàtans que deixen una gruixuda catifa 
de fulles a la tardor. Algunes espècies 
joves de palmeres, avets i pins hi crei-
xen espontàniament.

Si remuntem pel passeig dels plàtans, 
arribem a un espai ampli i força aclarit, 
on s’enlairen dos grans pins blancs, un 
preciós i robust lledoner, un bellaombra 
i una figuera que potser formava part 
d’un antic hort.

Un mosaic d’històries reunides en un 
espai afaiçonat per la força erosiva de 
l’aigua. 
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Gavina capnegre

ENRIC CAPDEVILA

La gavina capnegre (Ichthyaetus melanocephalus) 
és una gavina present durant les migracions, 
però sobretot a l’hivern. L’espècie es troba 
circumscrita al Mediterrani i a les seves costes, 
al mar Negre, on té la seva àrea principal de 
cria. A Catalunya, a l’hivern és present en tota 
la costa, amb una alta concentració al golf 
de Sant Jordi de Tarragona, el seu principal 
quarter d’hivernada a nivell mundial; per 
contra, a l’estiu és escassa, i nidifica de forma 
irregular al delta de l’Ebre i a l’estany d’Ivars.
Se la podria confondre amb la gavina vulgar o 
riallera, que és més abundant, però la capnegre 
no té les rectrius de les ales negres sinó totalment 
blanques, té el bec més gruixut i les taques del 
cap són diferents, la caputxa de la capnegre 
de l’època reproductora és més llarga (arriba 
fins al coll i a la riallera només fins a la nuca) 
i les taques hivernals del cap són més àmplies 
i difuminades, darrere dels ulls i de la nuca. A 
Barcelona també podem veure altres gavines 
com la corsa, el gavià argentat i el gavià fosc.
Fa uns 39 cm de llargària i a l’entorn d’un metre 
d’envergadura alar. Té les potes i el bec vermells. 
Els exemplars immadurs no assoleixen el 
plomatge d’adult fins al tercer o quart any de vida, 
que és quan arriben la maduresa sexual. S’endinsa 
al mar més que la gavina vulgar i s’alimenta de 
peixos, invertebrats aquàtics, mol·luscs, cucs, 
llavors i insectes. A l’hivern pot buscar aliment 
a les deixalles dels abocadors d’escombraries.
Les gavines no poden volar sense aire, no 
poden enlairar-se sense vent a causa del 
plomatge, molt espès, que tampoc els permet 
submergir-se a l’aigua, però per altra banda les 
converteix en planejadores perfectes i tenen 
una gran agilitat durant el vol; el plomatge 
els pesa més del doble que l’esquelet.
Una altra curiositat de les gavines, i d’altres 
aus marines, és que per eliminar l’excés de 
sal que ingereixen amb l’aigua que beuen del 
mar, tenen unes glàndules ubicades a la part 
superior dels ulls que els permet excretar 
la sal en forma de llàgrimes blanques.
Les poblacions de gavines, malgrat que tenen 
pocs predadors, es veuen amenaçades per la 
desaparició del seu hàbitat, el desenvolupament 
del turisme costaner, la urbanització del litoral, 
la caça il·legal, la contaminació del medi ambient 
i la modificació de les pràctiques pesqueres.
Dita: Gavina que canta, tramuntana 
que arriba; quan neda, arria veles i 
quan camina, hissa, hissa 

C O N E I X E M  E L S  O C E L L S



FRA VALENTÍ SERRA DE MANRESA
A propòsit del conreu de la xirivia 
(llat., Pastinaca sativa; cast., chiri-
vía) els antics frares escriviren que 
és una planta a la qual convé “un 
terreno suelto y substancioso, y 
se siembra de julio a septiembre 
de asiento, al voleo. Se comen las 
raíces de la chirivía en la olla y en 

varios guisos, y son de muy fácil digestión y de mucho 
alimento. La hoja se destina para forraje; también las 
hojas majadas y aplicadas con miel, mundifican las lla-
gas que van corroyendo la carne. Se ha usado la raíz 
de la planta cultivada para restablecer las fuerzas, y los 
frutos como febrífugos” (La Huerta de San Francisco, 66). 

La xirivia és una hortalissa que, inexcusablement, 
forma part de l’olla, o brou de verdura, la típica “escu-
della” pròpia de la cuina catalana tradicional. La xiri-
via s’assembla a una pastanaga una mica descolorida, 
però molt més aromàtica, dolça i amb un punt picant 
que, durant segles, junt amb el nap, ha format part de 
la cuina hivernal dels pobles europeus, anys abans del 
conreu i expansió de la patata, que, pràcticament, feu 
desaparèixer els guisats de naps i xirivies.

Cal assenyalar que la xirivia remineralitza l’organisme 
per la gran quantitat de fòsfor, potassi i magnesi que ens 
aporta, a més de ser també depurativa del fetge i de la 
vesícula biliar i, àdhuc, reguladora del colesterol. Estu-
dis recents han posat de manifest les nombroses pro-
pietats digestives i diürètiques d’aquesta arrel, essent 
particularment recomanable la seva ingesta durant les 
afeccions gastrointestinals i quan es produeixen tras-
torns urinaris mentre que, tradicionalment, la xirivia 
s’havia usat per tal de combatre el reumatisme, l’artri-
tisme i la tos. A l’article vinent us vull parlar, si Déu vol, 
sobre les propietats del codonyer. 
FRA VALENTÍ SERRA DE MANRESA ÉS ARXIVER DELS CAPUTXINS

REMEIS I CUINA DE CONVENT

La Xirivia

C U I N A  D E  C O N V E N T S A L U T

EDURNE ITURMENDI
En l’àmbit de la salut, la preocupació per la salut cere-
bral està creixent. Cada vegada més persones modi-
fiquen el seu estil de vida per millorar el benestar. 
Centres cívics, casals de gent gran i de barri ofereixen 
activitats per satisfer les inquietuds d’un públic adult 
major que vol envellir de manera saludable. Un fet que 
crida l’atenció és que la majoria dels participants són 
dones. Però, per què passa això? Potser perquè saben 
que la seva esperança de vida -85,97 anys- és superior 
a la dels homes -80,26 anys-, i busquen prevenir pos-
sibles trastorns. Això les porta a adoptar comporta-
ments més saludables, com fumar menys, beure menys 
alcohol i menjar millor, tot i fer menys exercici físic. A 
mesura que envelleixen, també mostren un major inte-
rès per la salut cerebral, fet que explicaria la presència 
de més dones en activitats comunitàries. A més, estan 
més motivades per sotmetre’s a proves per avaluar el 
seu rendiment cognitiu.

Tot i aquests comportaments més saludables, segons 
l’Enquesta de Salut de Catalunya (2018), les dones pre-
senten una prevalença més alta de problemes crò-
nics i discapacitats. Pel que fa a les demències, també 
es remarquen diferències de sexe i gènere. Diversos 
estudis apunten que les variacions genètiques, mor-
fològiques i socials entre homes i dones influeixen en 
l’impacte i l’evolució de les demències, el quadre clínic, 
els factors de risc i la manera d’afrontar-les.

Els estudis sobre el rendiment cognitiu mostren 
millor funcionament de les habilitats verbals en dones 
i de les habilitats visuoespacials en homes. No obstant 
això, no hi ha certeses absolutes en els resultats obtin-
guts en memòria. Algunes investigacions indiquen que 
les dones tenen una major resistència inicial al deterio-
rament cognitiu, probablement per l’efecte protector 
del cromosoma X en la malaltia d’Alzheimer. Tanmateix, 
a mesura que avancen cap a un diagnòstic de deterio-
rament cognitiu lleu i malaltia d’Alzheimer, les dones 
mostren una major vulnerabilitat.

Les dones tenen una prevalença més alta de la malal-
tia d’Alzheimer. Alguns estudis genètics mostren que 
les dones portadores del gen ApoE tenen més risc de 
desenvolupar aquesta malaltia. Altres investigacions 
suggereixen que les dones són més propenses a una 

acumulació anormal de proteïna tau al cervell i a una 
major càrrega de patologies vasculars, especialment 
després de la menopausa. En canvi, els homes tenen 
més probabilitats de patir demència vascular, demèn-
cia per cossos de Lewy, malaltia de Parkinson o ELA.

En l’àmbit de les cures, sabem que les dones sovint 
assumeixen el rol de cuidadores, una tasca que impacta 
negativament en la seva salut física i mental. Segons 
dades de l’Alzheimer Disease International (2023), el 67 
% de les persones que cuiden persones amb demència 
són dones, que hi dediquen 133.000 milions d’hores no 
remunerades a l’any. Aquest percentatge revela que la 
cura continua sent una responsabilitat femenina, amb 
la causa principal arrelada als estereotips de gènere, 
que es mantenen gairebé intactes i fan que moltes 
dones acabin assumint la cura dels malalts.

És clau conèixer aquesta realitat i la interrelació entre 
sexe, gènere i demències, ja que només d’aquesta 
manera es podran dissenyar investigacions, estudis clí-
nics i diagnòstics més adequats, així com intervencions 
educatives i terapèutiques amb persones diagnostica-
des i familiars que, per una banda, siguin més indivi-
dualitzades i, per altra, més inclusives. 
EDURNE ITURMENDI ÉS EDUCADORA SOCIAL.

L’Alzheimer a través del gènere
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FUNDACIÓ USZHEIMER  
Centre de Dia i Unitat de Memòria



G U I A  D E  C O M E R Ç O S  I  E M P R E S E S
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Guia de comerços i empreses 
dels barris de Sarrià i Sant Gervasi

El Jardí de Sant Gervasi i Sarrià | 115 | Març - 2025 | diarieljardi.cat     @diarieljardi     |  31 

PASTISSERIA



32  |  PUBLICITAT     El Jardí de Sant Gervasi i Sarrià | 115 | Març - 2025 | diarieljardi.cat     @diarieljardi


